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 بروکراسی 
اداری مانع احیای معادن

رئیس انجمن س��نگ های تزئینی با اش��اره به بلاتکلیف 
مان��دن احیای معادن س��نگ های س��اختمانی، از ابتدای 
اجرای طرح احیای معادن کوچک مقیاس گفت: متاسفانه 
به عل��ت ناهماهنگی های میان ش��ورای هماهنگی معادن 
کوچک مقای��س و معاونت معدن��ی وزارت صنعت، معدن 
وتجارت، احیای معادن س��نگ  های س��اختمانی، تاکنون 

بلاتکلیف  مانده و بعضا وزارتخانه در مواردی... 2

 معادن 
شاهراه جهش تولید

کارشناسان معدنی بر این باور هستند برای افزایش سهم 
معدن در تولید ناخالص داخلی و به دنبال آن برای مقابله 
با تحریم ها باید در کنار اصلاح قوانین، عمق اکتش��افات را 
تا عمق ۶۰۰ متری زمین توس��عه داد ت��ا میزان تولیدات 
معدن��ی به رکوردهای بالاتری دس��ت یابد.معادن ش��اهراه 
کاهش وابس��تگی به اقتصاد نفتی و افزایش تولید ناخالص 

6داخلی به شمار می روند و به تاکید کارشناسان حاضر...
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 معادن سنگ آهن 
در چنبره محدودیت ها

3

 معدن 
در آستانه تحول

7

2رکن 
 سیاست گذاری

 در بازار فولاد

 زنجیره تولید سنگ آهن 
در معرض تهدید

 تامین مواد اولیه 
دغدغه فولادسازان

درحال حاض��ر تقریب��ا تمام��ی م��واد اولی��ه 
فولادسازان شامل سنگ آهن کنسانتره، گندله، 
آهن اس��فنجی و قراض��ه آهن از داخل کش��ور 
تأمین می شود، ولی فولادسازان برای تأمین آن 
با مشکلاتی مواجه هستند؛ به  طوری  که سالانه 
میزانی از تولید خود را به دلیل کمبود مواد اولیه 

از دست می دهند...

حاض��ر،  ح��ال   در  معتقدن��د  کارشناس��ان 
از  حمای��ت  به دلی��ل  س��نگ آهن  اس��تخراج 
فولاد و با عنوان مبارزه با خام فروش��ی بس��یار 
ض��ررده ش��ده و حاص��ل ای��ن اتف��اق چیزی 
تولی��د س��نگ آهن در کش��ور  ج��ز کاه��ش 

 نیس��ت.  باید در نظر داش��ت که ب��رای تولید 
سنگ آهن به منابع مالی بسیاری احتیاج است...

 مقاومت فولاد 
در برابر اصلاحات

 مهرداد اکبریان
 رئیس انجمن سنگ آهن ایران

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

در ح��ال  حاضر ش��رکت های ب��زرگ معدنی 
س��نگ آهن چالش های خاص خود را در زمینه 
قیمت گ��ذاری محصولات دارن��د؛ موضوعی که 
چندین ماه بحث روی آن انجام شد، اما در آخر 

نتیجه ای حاصل نشد.
 در ش��رایط فعل��ی، تنه��ا مجموعه هایی که 
چرخ��ه تولیدش��ان فراتر از س��نگ آهن بوده و 
کنس��انتره، گندله، آهن اسفنجی و حتی تولید 
ش��مش را در زنجیره تولید خود دارند، وضعیت 
ایده آلی داشته و می توانند به فعالیت خود ادامه 
دهند. اما در مقابل بقیه تولیدکنندگان که تنها 
یک محصول همچون س��نگ آهن یا کنس��انتره 
تولید می کنند، شرایط خوبی ندارند که آن هم 
ناشی از قیمت گذاری دس��توری و مداخله های 
دولت و حمایت نادرس��ت از یک بخش زنجیره 

است. 
ب��ا افزایش نرخ ارز و از س��وی دیگر بالا رفتن 
نرخ مواد معدنی در بازار جهانی، انتظار می رفت 
تولیدکنن��دگان م��واد معدنی از جمله س��نگ 
آهن بتوانند محصولات خود را با نرخ مناس��بی 
به فروش برس��انند اما اکنون شرایط به گونه ای 
است که تولیدکننده کنس��انتره می بیند صرفه 
اقتص��ادی وجود ندارد تا کوره های خود را برای 

تولید روشن کند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت ها

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
کاهش�قطعی�تولید�سنگ�آهن���

اگر در مدت باقیمانده س��ال، دولت این ش��رایط را 
س��اماندهی کرده و به نفع اکثری��ت در زنجیره تولید 
س��نگ آه��ن تا ف��ولاد رای ده��د، می توان ب��ه ادامه 
فعالیت معادن س��نگ آه��ن و تولید محصولات از آن 
امید داش��ت؛ در غیر این صورت میزان تولید نس��بت 
به سال گذشته به طور قطع کاهش می یابد.  آمار نشان 
می دهد در برنامه ریزی های س��ال های گذشته مبنا بر 
این بوده که به واسطه ایجاد اتفاقات تاثیرگذار در زمینه 
افزای��ش میزان اکتش��اف و تولید س��نگ آهن، میزان 
سرمایه گذاری در این حوزه در سال های اخیر افزایش 
یابد، در صورتی که شاهد اقدامی کاملا عکس بودیم.

کاهش��34درصدی�سرمایه�گذاری��
س��رمایه گذاری در ح��وزه اکتش��اف هرچن��د جزو 
س��رمایه گذاری های پربازده محس��وب می شد اما در 
س��ال های اخی��ر، با نواقص بی ش��ماری هم��راه بود. 
همچنی��ن در زمینه صنایع که روند رش��د مناس��بی 
را ش��اهد و نیازمن��د تجهی��زات مدرن ت��ر به خصوص 
در حوزه کنس��انتره یا گندله س��ازی بودیم؛ به همین 
جه��ت، انتظار بر ای��ن بود که میزان س��رمایه گذاری 
در ای��ن حوزه ها در س��ال های اخیر افزایش پیدا کند. 
باوجود نیاز ش��دید این حوزه به ورود س��رمایه گذاران 
جدی��د و البته افزایش میزان س��رمایه گذاری، نه تنها 
ش��اهد افزایش می��زان س��رمایه گذاری نبودیم بلکه 
۳۴ درص��د کاهش س��رمایه گذاری را نیز نس��بت به 
س��ال های گذش��ته ش��اهد بودیم. این افت شدید در 
بازده فعالیت های کل زنجیره بس��یار تاثیرگذار خواهد 
ب��ود و به تم��ام حلقه ه��ای بعدی در س��ال های آتی 
صدمه و آس��یب خواهد رس��اند. هم اکنون سنگ آهن 
و محص��ولات حاصل از آن در داخل کش��ور به صورت 
دس��توری و معادل ضریبی از ن��رخ فولاد، نرخ گذاری 
می ش��ود. در این بین کارکرد بورس کالا، در راس��تای 
خروج از قیمت گذاری دس��توری و عرضه محصولات 
ش��رکت های این گ��روه در بورس می تواند راهگش��ا 
باشد، اما تا امروز نتیجه ای در بر نداشته است. مطابق 
فرم��ول قیمت گذاری فعل��ی مهم ترین عوامل موثر بر 
نرخ س��نگ آهن ن��رخ ش��مش و دلار نیمایی خواهند 
بود.  در نتیجه فرمول قیمت گذاری در س��ال های آتی 
می توان��د ه��م به عنوان یک عیب و ه��م به عنوان یک 
ظرفیت در راس��تای افزایش نرخ ها و نزدیک تر ش��دن 
نرخ های فروش به نرخ های جهانی در نظر گرفته شود. 
در سال های گذشته ارقام بزرگی را از طریق ارزان خری 
بخش فولاد از دست داده ایم. اگر این عدد را در زمینه 
ماش��ین آلات اکتشاف سرمایه گذاری می کردیم شاید 

امروز با شرایط بهتری همراه بودیم.  
خواسته یا ناخواسته وقتی دولتمردان درباره معدن 
صحبت می کنند بیش��تر جهت صحبت ها به س��مت 
معادن بزرگ اس��ت و درباره ش��رایط روز آنها صحبت 
می کنند، این در حالی است که بخش خصوصی واقعی 
با مشکلات متفاوتی دست به گریبان است. در حقیقت 
این بخش مغفول مانده معادن، بخش کلانی را تشکیل 
می دهد. گاهی باتوجه به اظهارات برخی مسئولان این 
ابهام ایجاد می ش��ود که معادن کوچک از ظرفیت های 
کلان برخوردار نیستند، در حالی که با حمایت از این 
معادن می توان به ظرفیت اس��تخراج مناسبی رسید. 
در صورت ورود این معادن به بازار، موازنه بحث سنگ 

آهن را به نفع مواد معدنی بالا خواهد برد.

حمایت های مالی و تجهیزاتی 
گل گهر در مقابله با کرونا 

رئیس دانش��کده علوم پزش��کی و خدمات بهداشتی 
درمان��ی س��یرجان گفت: تعه��د به توس��عه و حمایت 
از جوان��ب مختل��ف جامع��ه در کن��ار تولی��د، به عنوان  
مسئولیت های اجتماعی شرکت های صنعتی و معدنی را 
می توان از شاخص های توسعه پایدار در جوامع دانست.

به گزارش روابط عموم��ی گل گهر، غلامعباس محمدی 
افزود: خوشبختانه ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر و 
ش��رکت های منطقه گل گهر س��یرجان در جایگاه یک 
مجموعه صنعتی و معدنی، همواره و همزمان با توس��عه 
صنعت و معدن، به مس��ئولیت های اجتماعی ش��ان نیز 

توجه داشته اند. 
وی ادام��ه داد: نمود این گونه توجه��ات را می توان در 
حمایت ه��ای مالی و تجهیزاتی ش��رکت گل گهر و نگاه 
ویژه ملارحمان مدیرعامل این ش��رکت در دوران مقابله 
با بیماری کرونا در شهرس��تان شاهد بود که شرکت های 
مذکور سعی کردند با مدافعان سلامت و حوزه بهداشت 
و درمان در این راه س��خت و دش��وار که ایشان داشتند، 
همراه ش��وند؛ البته می طلبد ای��ن همراهی و حمایت به 

نقطه مطلوب خود برسد و ادامه داشته باشد.

قائم مق��ام ایمیدرو ضمن اش��اره به برنامه 
توس��عه زیرس��اخت ها در معادن زغال  سنگ 
طبس توس��ط ایمیدرو، از نی��از ۳۵۱ میلیارد 
تومانی برای تحق��ق این مهم، مطابق با طرح 

جامع این ماده معدنی خبر داد.
به گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، عباس 
نعیم��ی که در نشس��ت هم اندیش��ی الزامات 
طرح های توس��عه زغال س��نگ طبس سخن 
می گفت، افزود: با توجه به وضعیت موجود در 
منطقه طبس، رسیدن به ظرفیت تعیین شده 
در طرح جامع زغال سنگ نیازمند توجه ویژه 
و س��رمایه گذاری برای توس��عه زیرساخت ها 

دارد.
وی گف��ت: طب��ق برآوردهای انجام ش��ده 
توس��ط ش��رکت تهیه و تولید م��واد معدنی 
ای��ران و مجتم��ع زغال س��نگ طب��س، در 
ط��رح توس��عه تامین ب��رق منطقه پ��روده، 
 نیاز ب��ه ۱۶۵۰ میلیارد ریال س��رمایه گذاری 

است.
عضو هی��ات عام��ل ایمی��درو ادام��ه داد: 
همچنین در طرح توس��عه تامین آب منطقه 
پ��روده ۱۴۶۰ میلی��ارد ری��ال و احداث جاده 
دسترس��ی آس��فالته از پ��روده ۳ ت��ا پ��روده 
 ش��رقی ۴۰۰ میلی��ارد ریال س��رمایه گذاری

 نیاز است.

زیرس�اخت�های�م�ورد�توجه�برای���
توسعه

نعیم��ی با بیان اینکه برنامه ه��ای ایمیدرو در 
جهت توسعه زیرساخت ها در این منطقه معدنی 
عملیاتی می ش��ود، گفت: در ای��ن زمینه و برای 
عملیاتی ش��دن فازهای توسعه، تامین آب، برق، 
پایگاه امداد و نجات، زیرس��اخت های مخابراتی، 

جاده و راه آهن برنامه ریزی مورد توجه است.
 در ای��ن جلس��ه امی��ر خرمی ش��اد مع��اون 
برنامه ریزی و توانمندس��ازی، محم��د آقاجانلو، 
معاون طرح های توسعه معدن و صنایع معدنی، 
امی��ر صباغ مدی��ر اقتصادی و س��رمایه گذاری، 
س��میه خلوص��ی مدی��ر برنامه ری��زی و نظارت 
راهبردی، عباس رنجبر مدیر زیرس��اخت، فرزاد 
بزرگ��ی مدیر بودجه، س��عید پیرم��رادی مدیر 
صنایع معدنی، امید امامی مدیر معادن ایمیدرو 
و امیرحسین نادری مدیرعامل شرکت ملی فولاد 

حضور داشتند.

رئیس خانه معدن زنجان درباره آینده اقتصاد 
معدن در س��ال ن��و میلادی گف��ت: از نظر بازار 
جهانی می توان ۸ رون��د افزایش نرخ را همچون 
گذش��ته متصور بود اما، از نظر ب��ازار داخلی به 
عل��ت تصمیمات گاها یک ش��به و بروکراس��ی 
ناصحیح اداری، نمی توان پیش بینی صحیحی از 

این بازار داشت.
آرمی��ن سلس��انی در گفت وگو ب��ا بیرونیت با 
اش��اره به فرا رس��یدن س��ال نو میلادی درباره 
وضعی��ت آینده معادن در این س��ال اظهار کرد: 
از لح��اظ بازر جهانی ب��ه علت ثبات در روندها و 
ش��اخص های افزایش قیم��ت، همچون عرضه و 
تقاضا، می توان همانند گذش��ته سیری صعودی 
برای منحن��ی افزایش نرخ فلزات در نظر گرفت. 
اگر ش��اخص lme عناصر را چک کنیم؛ فلزاتی 
نظیر، مس، آهن، سرب و روی و دیگر فلزات، در 
بازه زمانی مش��خص، افزای��ش نرخ قابل توجهی 
داش��ته اند. وی افزود: در سال جدید میلادی نیز 
با توجه به تقاضایی ک��ه برای فلزاتی نظیر مس 
وجود دارد این روند افزایشی ادامه خواهد یافت.  
سلس��انی با اش��اره به دیگر دلایل افزایش بهای 
فلزات در س��ال گذش��ته میلادی اذعان داشت: 
یک��ی از دلایل افزای��ش نرخ چش��مگیر برخی 
فلزات، به علت ش��یوع ویروس کرونا اس��ت که، 
ب��ه کاهش تولیدات معدنی منجر ش��ده اس��ت. 
ش��رکت های بزرگ معدنی نیز در جهت تعدیل 
قیمت ها و به منظور ثبات بخش��یدن به بازار، در 

تلاش هس��تند اما، تا حدودی این اتفاق به طور 
کامل صورت نگرفته است.

رئیس خان��ه معدن زنجان با بیان مش��کلات 
اداری و تصمیم گیری های نا صحیح داخلی درباره 
آینده بازار داخل��ی معادن گفت: در بازار داخلی 
همچون گذشته با بحران های بیشتری نسبت به 
بازار خارجی دست و پنجه نرم می کنیم. تاثیرات 
بروکراس��ی اداری و سیس��تم های تصمیم گیری 
س��طحی و زودگذر، باعث افزایش موانع و ایجاد 
چالش های متنوع برای بخش معدن شده است. 
ما معمولا تلاطم جهانی در بخش فلزات نداریم و 
عموما قیمت گذاری بر اساس روند افزایش تقاضا 
نسبت به تولید صورت می گیرد. در بازار داخلی 
ام��ا این روند متفاوت اس��ت.  وی افزود: به طور 
مث��ال هنگامی که به یکباره جلوی صادرات یک 
محصول همانند کنسانتره هماتیت را می گیرند 
ی��ا تعرفه گمرکی را چند برابر می کنند؛ ش��وک 
بزرگی به بخش معدن وارد می ش��ود. به واسطه 
اینگونه تصمیمات هم اکنون ما در حال از دست 
دادن بازار آهن خود در خارج از کش��ور هستیم. 
از لح��اظ ب��ازار داخلی نی��ز برای ای��ن مورد به 
خصوص، تنها هماتیت های کم عیار ما در کشور 
در کارخانه های تولید سیمان مورد استفاده قرار 
می گی��رد و ما بقی آن مصرف��ی در بازار داخلی 
ن��دارد که، بخواهی��م کل مع��ادن هماتیت را با 
این تصمیم تحت الش��عاع قرا دهیم. سلس��انی با 
اشاره به فرصت سوزی های بخش معدن در بازار 

خارجی، تحت تاثیر تصمیمات نادرس��ت داخلی 
گفت: سیاست های نادرست در بخش معدن، بر 
روی شاخص های داخلی بازار تاثیر می گذارد؛ در 
حالتی که ما می توانیم از ظرفیت های بازار عراق 
جهت صادرات استفاده کنیم؛ رسما با این تصمیم 
نابه جا بازار عراق را از دست دادیم و هنگامی که 
ما بازار خارجی را حتی در کوتاه مدت از دس��ت 
بدهی��م؛ رقبای ما این خلا را پر خواهند کرد؛ به 
جهت آنکه متقاضی هیچ گاه خود را معطل تولید 

کنند نخواهد کرد.
رئیس خانه معدن زنجان با بیان مثالی درباره 
یکی دیگ��ر از تصمیمات نادرس��ت مس��ئولان 
معدنی درب��اره تعرفه های گمرک��ی تاکید کرد: 
نظیر مش��کل ذکر ش��ده در بخ��ش هماتیت را 
در بخش س��رب و روی نیز مش��اهده کردیم. با 
افزای��ش ناگهانی تعرفه گمرکی، به بازار خارجی 
خ��ود ضربه زدیم؛ ک��ه البته بع��د از اعمال این 
تصمیم و به خاطر مش��کلات ناشی از اتخاذ آن، 

پس از چند ماه تعرفه ها کاهش یافتند. 
وی اف��زود: به خاطر مش��کلات ذکر ش��ده ما 
نمی توانی��م پیش بینی صحیح��ی از بازار داخلی 
داش��ته باش��یم؛ بر خلاف بازار خارجی که در آن 
تغییر قیمت ها بر اس��اس روندی مشخص است 
و عموم��ا بازار حالی متع��ادل دارد. البته گاها با 
ش��وک های کوتاه مدتی که به آن وارد می ش��ود 
نوساناتی در آن به جود می آید که، ممکن است 

معادلات را دگرگون سازد.

عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجل��س گفت: من فکر 
می کنم س��ال آینده باز هم شاهد رشد صنعت فولاد باشیم، 
به ش��رطی که کل زنجیره بر اساس دس��تورالعملی که وزیر 
صنع��ت، مع��دن و تجارت ابلاغ ک��رده پیش ب��رود. اگر این 
اتفاق بیفتد ش��اهد این خواهی��م بود که این صنعت در تمام 
مقاطع فولادی نسبت به امسال سال بهتری خواهند داشت و 

می تواند برنامه ها توسعه خود را پیش ببرد.
الله  وردی دهقانی در گفت وگو با ایراسین با اشاره به تصویب 
کلیات بودجه س��ال ۱۴۰۰ درب��اره وضعیت صنعت فولاد در 
س��ال آینده گفت: ان ش��اء الله جزییات بودجه هم با تغییرات 
لازم تصویب و ابلاغ می ش��ود. اما باید بدانیم صنعت فولاد ما 
صنعت رو به رش��دی است و هر سال نسبت به سال گذشته 

پیشرفت داشته و طبق برنامه هایی که نوشته شده جلو رفته 
است و این صنعت متکی به بودجه دولت ها نبوده و بر سرمایه 

خود فولادسازان و شرکت های فولادی بنا شده است.
وی ادامه افزود: من فکر می کنم س��ال آینده باز هم شاهد 
رش��د صنعت فولاد باشیم به شرطی که کل زنجیره بر اساس 
دس��تورالعملی که وزیر صنعت، مع��دن و تجارت ابلاغ کرده 
پی��ش برود. اگر این اتفاق بیفتد ش��اهد این خواهیم بود که 
این صنعت در تمام مقاطع فولادی نس��بت به امس��ال سال 
 بهت��ری خواهند داش��ت و می توان��د برنامه ها توس��عه خود 

را پیش ببرد.
نماین��ده ورزق��ان در مجلس ش��ورای اس��لامی در ادامه 
ب��ه بودجه عمرانی س��ال آینده پرداخت و در مورد توس��عه 

س��ایر صنایع کشور گفت: دولت ها بیش��تر در بخش صنایع 
چ��ه در بودجه امس��ال و چه در بودجه های س��ال های قبل، 
س��رمایه گذاری زیادی نداش��ته اند و خود بخش خصوصی و 
صنعتی س��رمایه م��ورد نیاز خود را از طری��ق منابع بانکی و 
بورس و... تامین کرده اند. لذا توسعه سایر صنایع هم خیلی به 

بودجه دولتی وابسته نیست.
ای��ن عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجل��س در خاتمه 
در م��ورد افزایش مالیات ها در بودجه س��ال قب��ل و نگرانی 
بخش ه��ای صنعتی در این زمینه گف��ت: در برخی صنایعی 
که در امس��ال از کرونا آس��یب دیده اند، تس��هیلاتی از محل 
درآمدها در نظر گرفته شده که کمک حال آنها باشد و حتی 
بتوانند بدهی های خود را پرداخت کنند. بنابراین باید بگویم 

اج��ازه نخواهیم داد هیچ واحد صنعت��ی و تولیدی به مرحله 
تعطیلی برس��د. شایان ذکر است کلیات بودجه ۱۴۰۰ با ۲۳ 
رای موافق و ۱۹ رای مخالف و یک رای ممتنع در کمیسیون 
تلفیق مجلس ش��ورای اسلامی تصویب شد. دولت در لایحه 
بودج��ه ۱۴۰۰، اعتباری حدود ۱۰۴ ه��زار میلیارد تومان را 
برای ح��وزه عمرانی در نظر گرفته که ای��ن میزان اعتبار در 
 قیاس با بودجه س��ال ۹۹ افزایش ۳۷ هزار میلیارد تومانی را 

نشان می دهد. 
اما این بودجه نقد نیست و دولت می خواهد حدود ۸۰ هزار 
میلیارد تومان از این بودجه را به صورت اسناد خزانه اسلامی 
به پیمانکاران پروژه ها واگذار کند که این مس��ئله، مشکلات 

مجریان را صدچندان می کند.

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: بخش معدن و اهمیت آن 
بر اساس آمار ارائه شده کاملا مشخص است.

به گزارش ایراس��ین، وجیه اله جعفری در سومین همایش 
و نمایش��گاه چش��م انداز صنای��ع فل��زات غیرآهن��ی ایران و 
فناوری های وابس��ته اظهار کرد: باید بت��وان کارها در بخش 

معدن و صنایع معدنی به درستی به پیش برد.
ب��ه گفت��ه وی، افزایش ص��ادرات نیز در بخ��ش معدن و 
صنایع معدنی وجود داش��ته و سال گذشته ۸.۵میلیارد دلار 
صادرات داش��تیم . به گفته وی، بخش صنای��ع غیر فلزی در 
سال های گذشته نقش مهمی در زنجیره تولید صنایع معدنی 
داش��ته اس��ت. جعفری گفت: طرح جامع فولاد بازنگری شد 

و در بخش ه��ای مختلف تکمیل زنجیره را به دنبال داش��ت. 
بخش اکتشاف برای رسیدن به اهداف چشم انداز بسیار مهم 

اس��ت که ایمیدرو در این زمینه فعالیت های گس��ترده ای در 
دوره های مختلف انجام داده و بیش از ۷۵۹آنومالی ش��ناخته 

شده که می تواند زنجیره بخش معدن را تکمیل کند.
وی ادام��ه داد: موض��وع حبس معادن ب��رای جلوگیری از 
بدون اس��تفاده ماندن معادن اس��ت تا با اس��تفاده از ذخایر 
معدنی موجود در آنها س��رمایه گذاران آن را به س��مت تولید 

و فرآوری ببرند.
جعفری به دلایل اجرای طرح احیای معادن اش��اره کرد و 
گفت: یکی از موارد مطرح شده در احیای معادن این بود که 
اکتشاف در محدوده های واگذار شده به درستی انجام نشده و 

در برخی موارد صرفه اقتصادی برای فرآوری ندارد.

وی اف��زود: درحال حاض��ر ش��رکت م��س، فولادمبارکه و 
ش��رکت های س��نگ آهنی برای این ط��رح آماده هس��تند. 
همچنین فعال س��ازی واحدهای کوچک در دستور کار است.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به اینکه بخش خصوصی 
می تواند این کار را انجام دهد در ادامه افزود: س��ال گذش��ته 
رشد تولید در تمامی فلزات غیرآهنی داشتیم. جعفری ادامه 
داد: سال آینده ذخایر معدنی را در استان های محروم افزایش 
داده و حتی کارخانه های فرآوری ایجاد میکنیم . معاون وزیر 
صنعت، معدن و تجارت گفت: افزایش سرمایه صندوق بیمه 
مع��دن، تقویت ش��رکت های دانش بنی��ان و تامین نقدینگی 

شرکت ها از طریق بورس از دیگر اقدامات ایمیدرو است.

�توسعه�زیرساخت�معادن�زغال�سنگ�طبس�
در�دستورکار�ایمیدرو

چشم�انداز�مثبت�اقتصاد�معادن�

فولاد�متکی�به�بودجه�های�دولتی�نیست

شاهد�افزایش�سهم�صادرات�صنایع�معدنی�هستیم

گروه معدن

رئی��س انجم��ن س��نگ های تزئین��ی با اش��اره 
ب��ه بلاتکلی��ف ماندن احی��ای معادن س��نگ های 
س��اختمانی، از ابت��دای اج��رای ط��رح احی��ای 
معادن کوچ��ک مقیاس گفت: متاس��فانه به علت 
ناهماهنگی ه��ای میان ش��ورای هماهنگی معادن 
کوچک مقایس و معاون��ت معدنی وزارت صنعت، 
احی��ای مع��ادن س��نگ  های  مع��دن وتج��ارت، 
س��اختمانی، تاکن��ون بلاتکلی��ف  مان��ده و بعض��ا 
وزارتخانه در مواردی که حتی طبق قانون معادن، 

مکلف به اجرای آن شده است؛ کوتاهی می کند.
ب��ه گ��زارش بیرونیت، احمد ش��ریفی ب��ا بیان 
مش��کلات میان نهاد های اجرای��ی وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت ک��ه، منجر ب��ه بلاتکلیفی احیای 
معادن سنگ های تزئینی شده است؛ گفت: ۲سال 
قب��ل طرح احیای معادن کوچک مقیاس، توس��ط 
وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت ابلاغ ش��د؛ که در 
ضمن آن ستادی با عنوان شورای هماهنگی احیای 

معادن کوچک مقیاس تشکیل شد.
وی اف��زود: ریاس��ت این ش��ورا را معاون معدنی 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت عه��د ه دار بوده و 
با حضور تش��کل های معدنی، طرح احیای معادن 
کوچک مقی��اس را ب��ا توج��ه به مش��کلات و حل 
معضلات آنها، جهت بهره برداری مجدد کلید زدند. 
این کار در بخش معادن فلزی به خوبی انجام ش��د 
و تعدادی از معادن فلزی، نظیر؛ سنگ  آهن و مس 

به چرخه معدن کاری بازگشتند.
رئی��س انجمن س��نگ های تزئینی با اش��اره به 
دلایل موف��ق عمل کردن طرح احی��ای معدن در 
بخش فلزی افزود: این مس��ئله به دلیل نیاز مبرم 
صنعت، به ای��ن فلزات و تمهیدات��ی نظیر اعطای 
پی��ش پرداخ��ت و انعق��اد قرارداده��ای همکاری 

ص��ورت پذیرف��ت. محص��ولات مورد نظ��ر نیز به 
واحدهای متقاضی اختصاص یافت؛ اما، این کار در 
بخش معادن سنگ های تزئینی به شدت با کندی 

پیش رفت.
احمدی شریفی در ادامه ضمن تشریح مشکلات 
بروکراس��ی اداری، در بدنه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اذعان داش��ت: انجمن س��نگ ۲۰ معدن از 
کار افتاده را به شورا هماهنگی معادن معرفی کرد 
که، پس از تصویب در این ش��ورا به حوزه معاونت 
معدن��ی وزارت صنعت، معدن و تجارت ارجاع داده 

ش��د و پس از آن، اقدامات لازم از سوی وزارتخانه 
جهت احیای آنه��ا صورت نگرفت. این ناهماهنگی 
میان شورا و معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت منجر به بلاتکلیف شدن معادن سنگ های 
تزئینی شده اس��ت که، این روند تاکنون نیز ادامه 

یافته است. 
وی افزود: طبق قرار قبلی با ش��ورای هماهنگی 
احیای معادن، قرار بود س��الانه ۱۰۰ معدن جهت 
فعال سازی معرفی کنیم که، هنوز همان ۲۰ معدن 
اولی��ه نیز فعال نش��ده اند. در مکاتبات��ی با معاون 

معدن��ی وزارت صنعت، معدن و تجارت خواس��تار 
آن شده ایم که، مصوبه ش��ورای هماهنگی احیای 
مع��ادن کوچک مقیاس، به عنوان مصوبه ش��واری 
عالی معادن تلقی ش��ود؛ اینگون��ه به طور طبیعی 
ش��ورا هماهنگی معادن این قابلیت را پیدا خواهد 
کرد ک��ه، با قاطعیت تصمیم گی��ری کند و معادن 
س��نگ تزئینی ک��ه غیر فع��ال هس��تند را با رفع 
مشکلاتش��ان فعال کنند. رئیس انجمن سنگ های 
تزئینی با اشاره به ظرفیت های داخلی جهت تولید 
این م��اده معدنی گفت: ما در مجم��وع ۷۰ تا ۸۰ 

میلیون متر س��نگ فرآوری ش��ده در س��ال تولید 
می کنی��م و با ح��دوده ۱۰ میلیون مت��ر صادرات 
سنگ ساختمانی، با توجه به نیاز بازار داخل به این 
محصول، مش��کلی در تامین این محصول نداریم؛ 
اما، دلیل ما برای احیای معادن سنگ های تزئینی 
این اس��ت که برخی از معادن م��ا قابلیت صادرات 
محصول خ��ود را دارند و اینها ب��ه دلایلی متوقف 
هس��تند و باید تلاش کنیم آنها را به چرخه تولید 

بازگردانیم. 
وی اف��زود: ما باید با ت��لاش در بخش فرآوری و 
صادرات، همراه با فعال س��ازی مع��ادن جدید این 
ام��کان را فراه��م کنیم که با واحده��ای معدنی و 

فرآوری با تمام ظرفیت خود کار کنند.
احمدی ش��ریفی با بیان انتظارات انجمن سنگ 
از وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت تاکی��د کرد: 
م��ا از معاون��ت معدن��ی وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت انتظار داریم؛ براس��اس قانون معادن بخش 
مع��دن و صنایع معدن��ی را حمایت کنن��د. ما در 
نامه نگاری هایی با اش��اره ب��ه ماده های قانونی، این 
نکات را به وزارتخانه گوشزد کرده ایم؛ اما، متاسفانه 
وزارتخان��ه گاه��ا در اجرای قوانین��ی که مکلف به 
انجام آن اس��ت تعلل می کن��د. گاهی اوقات منابع 
طبیع��ی با گرفتن حق��وق وزارت صنعت، معدن و 

تجارت دست و پای بخش معدن را بسته است.
وی در پای��ان ب��ا اش��اره به توانایی ه��ای وزارت 
صنعت، معدن و تجارت جهت تسهیل امور معادن 
ذیل قان��ون معادن گفت: در قان��ون معادن امکان 
توس��عه زیر س��اخت، توس��عه فرآوری، جاده سازی 
و تس��هیل در امور ص��ادرات، با اس��تفاده از منابع 
حقوق دولتی داده شده است؛ اما، هیچ کدام توسط 
وزارتخانه انجام نشده است و اگر این موارد توسط 
وزارتخانه انجام ش��ود؛ می توانیم ش��اهد رش��د و 

پویایی این صنعت باشیم.

بروکراسی اداری مانع احیای معادن

 زنجیره تولید سنگ آهن 
در معرض تهدید
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تراورتن آق دره  ؛ غنی ترین معدن آذربایجان غربی 
یک��ی از معادن بزرگ س��نگ های تزئین��ی ایران، معدن 
تراورتن آق دره در ش��هر تکاب واقع در اس��تان آذربایجان 

غربی است.
ب��ه گزارش آنا، نام س��نگ تزئینی که از نوع س��نگ های 
آهکی متخلخل است، در بیان دقیق تر رسوبات به جامانده 
در چش��مه های آب گرم پس از دوره های طولانی تاریخی 
این نوع سنگ ها را تشکیل می دهند، و سوراخ و حفره هایی 
ک��ه روی س��نگ ها به جا مان��ده ناش��ی از گاز های حبس 
ش��ده در همین آب های گرم اس��ت و این موضوع س��بب 
 جذابیت ظاهری و اس��تقامت بالای این نوع سنگ تزئینی 

شده است.
 ای��ن نوع س��نگ ها در دس��ته س��نگ های تزئینی قرار 
دارد و ب��ه دلیل رنگبندی، می��زان تخلخل، کیفیت و تنوع 
انتخاب مناس��ب و ایده آلی برای طراح��ان نماهای داخلی 

 و خارجی س��اختمان ها، دیوارها، مجس��مه ها، آبنما ها و...
هستند. 

با توجه به گسترش ساخت وساز مدرن در دنیا، نیازمندی 
صنعت س��اختمان به تراورتن روز ب��ه روز افزایش می یابد و 
درحال حاضر بخش عمده ای از نیاز صنعت ساختمان کشور 

از طری��ق واردات تامی��ن می ش��ود. یکی از مع��ادن بزرگ 
س��نگ های تزئینی ایران، معدن تراورتن آق دره در ش��هر 

تکاب واقع در استان آذربایجان غربی است.
این معدن با ظرفیت بیش از یک و نیم میلیون تن ذخیره 
یکی بزرگ ترین و غنی ترین معادن منطقه اس��ت، رگه های 
گس��ترده تراورتن از نوع سیلور س��وپر و ذخیره قابل توجه 
این معدن باعث شده که شرکت پویازرکان آق دره اقدام به 
س��رمایه گذاری در زمینه ساخت و راه اندازی کارخانه تمام 
مکانیزه فرآوری س��نگ تراورتن با فناوری روز دنیا کند، و 
با توجه به برنامه ریزی های اولیه و بررس��ی ماش��ین آلات و 
تجهیزات مورد استفاده، پیش بینی می شود که این شرکت 
ایران��ی بتوان��د در کنار ش��رکت های ب��زرگ دنیا همچون 
ورونای ایتالیا، تینو، اس��تون مارت یا دلتا به رقابت بپردازد، 
هدف گذاری اصلی از احداث چنین کارخانه پیش��رفته ای، 

صادرات محصول نهایی به جای خام فروشی است که سود 
قابل توجهی را نصیب کشور خواهد کرد.

سنگ استخراج شده در ایران همچون سنگ های معدن 
تراورتن آق دره یکی از بهترین س��نگ های جهان اس��ت و 
برخی از انواع س��نگ موجود در ایران در مناطق دیگر دنیا 

یافت نمی شود.
ایران در رتبه نهم تولید س��نگ تزئینی در بین ۱۸کشور 
تولید کنن��ده س��نگ تراورتن ق��رار دارد، البت��ه راه اندازی 
کارخان��ه تراورت��ن آق دره می تواند جایگاه جهانی کش��ور 

عزیزمان را در این صنعت ارتقا بخشد.
برنامه ری��زی جه��ت اس��تفاده از بهتری��ن و کامل ترین 
مجموعه ماش��ین آلات برش و براشینگ سنگ های تزئینی 
این نوید را می ده��د که کارخانه جدید در آینده نه چندان 
دور با تولید س��الانه 50هزار تن معادل 500هزار مترمربع 

س��نگ تراورتن سیلور س��وپر نه تنها حدود 4درصدی در 
بازار کش��ور کس��ب کند بلکه با صادرات ارز آوری مناسبی 

برای کشور داشته باشد.
یکی از نیاز های اصلی کارخانه های برش س��نگ در دنیا 
نی��از به آب اس��ت ک��ه در منطقه آق دره ب��ه دلیل بزرگی 

جغرافیایی کوهستانی به سادگی در دسترس است.
درحال حاضر کشور های امارات متحده عربی، قطر، عمان 
و ترکیه در منطقه خاورمیانه با وجود نداشتن منابع معدنی، 
دارای کارخانه های مدرن فرآوری تراورتن هست و هر ساله 
در حال افزایش اس��ت. جلوگیری از صادرات س��نگ خام و 
جهت دهی کش��ور به سمت صادرات س��نگ فرآوری شده 
بیش از ۹00 درصد ارزش  افزوده ایجاد می کند که با توجه 
ب��ه اهمیت ف��راوان فعالیت های معدنی، رق��م قابل توجهی 

است.

معادنسنگآهندرچنبرهمحدودیتها
در گفت وگوی »روزگار معدن«  با کارشناسان بررسی شد

گروه معدن

حاض��ر،  ح��ال   در  معتقدن��د  کارشناس��ان 
اس��تخراج س��نگ آه��ن به دلی��ل حمایت از 
فولاد و با عنوان مبارزه با خام فروش��ی بسیار 
ض��ررده ش��ده و حاص��ل این اتف��اق چیزی 
 ج��ز کاه��ش تولید س��نگ آهن در کش��ور

 نیست.
 بای��د در نظر داش��ت که برای تولید س��نگ 
آهن به منابع مالی بس��یاری احتیاج اس��ت. 

ای��ن منابع مالی می توان��د از راه های مختلف 
و متعددی تامین ش��ود، ب��رای مثال می توان 
از طریق تس��هیلات بانکی ی��ا وام های دولتی 
بخش��ی از هزینه ه��ای تولی��د را تامین کرد؛ 
هرچند که برخی از کارشناس��ان معتقدند در 
حال  حاضر، ام��کان تامین مالی از این منابع 

وجود ندارد. 
دومی��ن راه تامین س��رمایه مورد نیاز، جذب 
س��رمایه گذار خارجی است؛ راهی که به دلیل 
تحریم نمی ت��وان روی آن حس��اب کرد. راه 

دیگ��ر ارزآوری حاص��ل از ص��ادرات اس��ت، 
یعنی کالای تولیدش��ده صادر و سود حاصل 
از صادرات صرف س��رمایه گذاری جدید شود، 
این در حالی اس��ت که اکنون صادرات سنگ 
آهن با پرداخت ع��وارض ۲5 درصدی انجام 
می ش��ود و این درصد به معن��ای ۷0 تا ۱00 
درصد سود است؛ بنابراین تولیدکننده سنگ 
آهن نمی تواند روی ارز حاصل از صادرات نیز 
حس��اب باز کرده و صادرات آن نیز اقتصادی 

نیست.

چن��دی پی��ش کمیت��ه معدنی کمیس��یون 
صنای��ع و معادن مجلس، ط��رح اصلاح موادی 
از قان��ون معادن کش��ور را تدوی��ن کرد و مقرر 
ش��د دارنده گواهی به میزان ذخیره ذکرش��ده 
در پروان��ه، ح��ق برداش��ت داش��ته و گواه��ی 
 کش��ف و پروانه بهره ب��رداری از مع��ادن علنی 

باشد. 
 با وجود اینکه کشور ما جزو ۱0 کشور دارنده 
ذخایر معدنی است اما متاسفانه در بهره برداری، 
 تولی��د ث��روت و اش��تغال جای��گاه مناس��بی 

نداریم.
 از این رو، وجود مشکلاتی از قبیل ثبت معادن 
ازس��وی افراد غیرمتخصص و تش��کیل مافیای 
مالکی��ت مع��ادن در کش��ور موج��ب پیدایش 
خریدوف��روش  و  تصاح��ب  و  معدن��ی  دلالان 
 مع��ادن ب��زرگ توس��ط مافی��ای خاص ش��ده 

است. 
موضوعی که باید هرچه سریع تر با دقت مورد 

بررسی قرار گرفته و رفع شود. 
از س��وی دیگر خطر کمب��ود تامین خوراک 
صنای��ع معدن��ی، در کنار نبود توس��عه مناطق 
دارای مع��ادن موج��ب از بی��ن رفت��ن منابع و 
زیرس��اخت های مناطق معدنی شده و اشتغال 
در مناط��ق دارای معادن کش��ور را با مش��کل 

مواجه می کند. 
در ای��ن ش��رایط می توان ب��ا ایج��اد صنایع 
پایین دس��تی و جلوگی��ری از خام  فروش��ی در 
کن��ار تامین م��واد اولیه و واس��طه ای صنایع و 
کالاهای مورد نیاز کشور به  ایجاد ارزش افزوده 
بیش��تر و ممانع��ت از خط��ر حب��س معادن و 
 معط��ل مان��دن س��رمایه گذاران ای��ن صنعت 

پرداخت.
  کمیس��یون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی نیز در حال اصلاح قانون معادن بوده و 
در بحث قانون مع��ادن از جنبه های مختلف به 
معادن متروکه و معادنی که غیرفعال هس��تند، 

پرداخته است. 
در این اصلاحیه جدید، جدیت بیشتری به کار 
رفت��ه و مجلس هم مجوز برداش��ت از صندوق 
توس��عه ملی برای س��رمایه گذاری در معادن را 

صادر کرده است.  
س��رمایه گذاری به طور معمول در حوزه هایی 
است که به آن نگاه کلان می شود، در هرصورت 
مجل��س چه در قانون و چه در حوزه اس��تفاده 
از مناب��ع صندوق توس��عه ملی و س��رمایه های 
بانک��ی ب��ر بخش مع��ادن تاکی��د داش��ته و با 
 ای��ن کار ازنظر قانونی مس��یر را هم��وار کرده

است.
 ضم��ن اینک��ه مس��ئولان ذی رب��ط ب��رای 
فعال س��ازی بخش معدن نشست های بسیاری 
برگزار ک��رده و دولت در این ح��وزه قول هایی 

داده است. 
 امید است این حرکت که شروع شده سرعت 

بیشتری پیدا کند.
 ناگفته نماند پیگیری های و مصوبات مجلس 
س��بب شده ش��اهد یک فعالیت ویژه در بخش 

معدن باشیم.
 این در حالی اس��ت که بخش معدن در این 
مدت نس��بت به گذش��ته جهش فوق العاده ای 
داشته و روند سرمایه گذاری و استفاده از معادن 

افزایش یافته است.

یادداشت

 علیرضا سلیمی
  عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس  عوارض 25 درصدی صادرات به نفع فولادی ها

سرمایه گذاری مناسب در حوزه سنگ آهن

سخن پایانی...

تولیدکنندگان س��نگ آهن به نرخ فروش دستوری این 
ماده معدنی به ش��رکت های فولادی انتقاد داشته و دارند و 
برخی از فعالان سنگ معدن، عوارض ۲5 درصدی صادرات 
را ب��ه نفع فولادی ها می دانند. در مقابل، مس��ئولان تولید 
فولاد نیز فعالان بخش س��نگ آه��ن را به نوعی زیاده خواه 

می دانند. 
براس��اس آمار حدود 4۳4 معدن س��نگ آهن در کشور 
وج��ود دارد که ۱۱ معدن بزرگ مقیاس هس��تند و الباقی 
کوچک و متوس��ط مقیاس. از حدود 4۲0 معدن کوچک و 
متوسط س��نگ آهن، ۲0۶ واحد در س��ال ۱۳۹۸ تعطیل 

شده اند. 
دلای��ل متعددی برای تعطیلی این معادن وجود دارد اما 
دلایل عمده که توس��ط انجمن تولیدکنندگان سنگ آهن 
و اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی تحلیل شده، 
به پایین بودن نرخ فروش سنگ آهن نسبت به قیمت های 

جهانی بازمی گردد.
کاهش ۷۰ درصدی صادرات �

س��جاد غرقی، عضو هیات مدیره انجمن س��نگ آهن در 
گفت وگ��و با خبرنگار »روزگار معدن«، گفت: در کش��ور ما 
برای حمایت از صنعت فولاد، عوارض سنگین ۲5 درصدی 

بر صادرات سنگ آهن بسته شده  است. 
از طرف��ی ه��م، با نظ��ام قیمت گذاری داخل��ی، فعالیت 
بس��یاری از معادن دیگر اقتصادی نیست؛ بنابراین صادرات 

سنگ آهن، بیش از ۷0 درصد کاهش پیدا کرده است. 
وی در ادامه اظهار کرد: برخی نیز بازار داخلی را جایگزین 
ب��ازار صادراتی قلمداد می کنند، این درحالی اس��ت که در 
بازار داخلی، نرخ س��نگ آهن ت��ا 50 درصد از قیمت های 
جهانی پایین تر است، زیرا قیمت ها به صورت دستوری و به 
نفع حلقه شمش فولاد، به عنوان مصرف کننده سنگ آهن 
اعلام می ش��ود.  غرقی توضیح داد: در حوزه معادن بزرگ 
سنگ آهن، س��رمایه گذاران مشکل س��وددهی دارند و در 
ح��وزه معادن کوچک، با تعطیلی معادن، فعالان این حوزه 
با زیان مواجه شده اند. در صورتی که این روند ادامه داشته 
باش��د، میزان س��رمایه گذاری در حوزه معادن سنگ آهن 

ناچیز و اندک خواهد شد. 

وی در ادامه خاطرنشان کرد: باید توجه داشت 
معادن کوچ��ک با توجه به کوچک مقیاس بودن 
آس��یب پذیرتر هستند. این معادن، ظرفیت تولید 
در ح��د ۱۲ تا ۱5 میلیون تنُ را دارند و در حال 

 حاضر تنها با نصف ظرفیت فعالیت می کنند.
فروش ش�مش ف�ولاد براس�اس نرخ  �

جهانی
غرق��ی بیان  کرد: ش��مش ف��ولاد برمبنای ن��رخ جهانی 
صادر می ش��ود و حتی وقتی شمش فولاد در بورس کالای 
ایران عرضه می ش��ود ت��ا ۱۲ درصد از ن��رخ فوب ]قیمت 
عمده فروش��ی منطقه[ نیز بالاتر اس��ت، پ��س نهاده هایش 
نیز باید با این نرخ رقابتی عرضه ش��وند، اما ش��اهدیم که 
نهاده ه��ای آن 45 درص��د ارزان ت��ر از نرخ ف��وب فروخته 

می شوند.
 عضو هیات مدیره انجمن س��نگ آهن بیان کرد: سنگ 
آهنی که خوراک کارخانه کنس��انتره می ش��ود دارای عیار 
50 است و سنگ با عیار ۶5 درصد به طور مستقیم خوراک 

کوره می شود. 
س��نگ آهن با عیار ۶5 درصد، نادر است؛ پس در فرآیند 
قیمت گ��ذاری قرار نمی گیرد. در بازارهای جهانی، س��نگ 
آهن ه��ای رقابتی دارای عی��ار 5۸ درصد، ۶0 درصد و ۶۲ 

درصد هستند.
تعطیلی معادن سنگ آهن �

غرق��ی در م��ورد اقدامات ص��ورت گرفته در س��ال های 
اخی��ر، اع��لام ک��رد: تصمیم گیری های نابجا ب��رای بخش 
معدن به ویژه حوزه س��نگ آهن باع��ث رخ دادن دو اتفاق 
ش��ده است؛ نخست کاهش سرمایه گذاری در معدن و دوم 

تعطیلی معادن سنگ آهن. 
عضو هیات مدیره انجمن س��نگ آهن بیان کرد: به دنبال 
وضع قوانین جدید برای جلوگیری از صادرات مواد معدنی 
همچون سنگ آهن برخی معادن فرصت فروش محصولات 
خود را از دس��ت دادند، این در حالی اس��ت که بیشتر آنها 
نیز معادن س��نگ آهن هماتیتی هس��تند که به طور عمده 
محص��ول آنها در ب��ازار داخل خریداری ن��دارد. دولت در 
راس��تای ممنوعیت خام فروشی مواد معدنی، جلوی فروش 

این نوع س��نگ آهن را نیز گرفت��ه و این موضوع 
سبب ش��ده معادن هماتیتی از مدار تولید خارج 

شوند.
رشد منفی سرمایه گذاری �

غرقی با اش��اره به آمارهای موج��ود در زمینه 
سرمایه گذاری در حوزه سنگ آهن و معدن مطرح 
کرد: در س��ال ۹۷، میزان رش��د س��رمایه گذاری 
منف��ی ۸۹ درصد بوده و در س��ال ۹۹ نی��ز روند به همین 
ترتی��ب خواهد بود. دلی��ل اصلی کاهش س��رمایه گذاری، 
ارزان فروش��ی نهاده های س��نگ آهن اس��ت؛ به طوری که 
کنس��انتره و گندله براساس مکانیس��م قیمت گذاری بین 
50 ت��ا ۷0 درصد ارزان تر از قیمت های واقعی به واحدهای 
شمش سازی فروخته می شود و همین دلیل اصلی زیان ده 
 ب��ودن واحدهای معدنی س��نگ آهن در س��ال های اخیر 

است.
 وی اف��زود: در حال  حاضر کنس��انتره با عیار ۶۲ درصد 
به نرخ ۱۷۷ دلار )س��ی اف آر چین( قیمت گذاری ش��د که 
اگر معادل س��ازی کرده و هزینه حمل دریایی را که حدود 
۳0 دلار اس��ت را کس��ر کنیم و دو دلار نیز هزینه بندری 
در نظر بگیریم و متوس��ط هزین��ه حمل را حدود ۱0 دلار 
کم کنیم، نرخ س��نگ آهن با عیار ۶۲ درصد در کشور باید 

۱۳5 دلار شود.
ارزان فروشی سنگ آهن �

عضو هیات مدیره انجمن سنگ آهن در ادامه بیان کرد: 
در صورتی که ۱۳5 دلار را بخواهیم با دلار ۲5هزار و 500 
تومانی س��امانه س��نا در نظر بگیریم، نرخ سنگ آهن ۶۲ 

درصد در هر تن باید ۳ میلیون و 440 هزار تومان شود. 
غرقی توضیح داد: طبق فرمول قیمت گذاری در کش��ور، 
نرخ سنگ آهن تعیین شده یک میلیون و ۱4۸ هزار تومان 
در ه��ر تن اس��ت؛ یعنی ای��ن کالا تنها ب��ا ۳۳ درصد نرخ 
واقعی خرید و فروش می ش��ود؛ حدود ۶۷ درصد ارزان تر از 

قیمت های جهانی. 
این گونه قیمت گذاری نه تنها سرمایه های موجود را دچار 
خطر می کند، بلکه باعث می ش��ود سرمایه جدید نیز وارد 

نشود.

وی افزود: اقدامات صورت گرفته برای حمایت از صنعت 
فولاد، در جهت و راستای تخریب سنگ آهن بوده است.

انحصاری شدن خرید سنگ آهن �
عض��و هیات مدی��ره انجمن س��نگ آهن درب��اره دلیل 
وض��ع عوارض ص��ادرات برای س��نگ آهن، گف��ت: دلیل 
اصل��ی وضع این عوارض این بوده که ش��رکت فولاد بتواند 
 به صورت انحصاری سنگ آهن مورد نیاز خود را خریداری 

کند.
وی تصری��ح کرد: ش��رکت ذوب آهن به ج��ای ۳ میلیون 
و 400 ه��زار توم��ان در هر تن، یک میلی��ون و 400 هزار 
توم��ان برای خرید س��نگ آهن هزین��ه می کند، به همین 
خاطر ش��رکت های س��رمایه گذار در ح��وزه معدن ترجیح 
می دهند س��نگ آهن خود را صادر کنند، اما در اثر فش��ار 
و لابی فولادی ها، عوارض صادرات غیراقتصادی می شود و 
نرخ گذاری ها نه براس��اس نرخ جهانی بلکه براساس منافع 

فولادسازان صورت می گیرد.
غرق��ی در ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد: در این ب��ازار هیچ 
سرمایه گذار داخلی و خارجی تمایلی به حضور و ورود ندارد 
و عملا س��رمایه های جدید وارد نخواهد شد و سرمایه های 

قدیمی نیز به سرعت مستهلک می شود.
سیاست های انقباضی �

عضو هیات مدیره انجمن سنگ آهن درباره سیاست های 
دولتی در زمینه قیمت گذاری گفت: سیاست های انقباضی 
در حوزه قیمت گذاری س��نگ آهن از سال ۹۲ شروع شد و 
عوارض بالای صادراتی را از سال ۹۷ تعیین کردند که این 

دو عامل ضربات بدی به این حوزه زده است.
وی تصری��ح ک��رد: انجمن س��نگ آهن ای��ران از طریق 
شیوه نامه و مکانیسم های دیگر سعی کرده نرخ گذاری ها را 

واقعی تر سازد اما اقداماتش تاثیری نداشته است.
غرقی اع��لام کرد: با اینکه برخی کارشناس��ان معتقدند 
عرض��ه در بورس می تواند به واقعی س��ازی قیمت ها کمک 
کند، با بررسی اعضای هیات مدیره بورس، می توان مشاهده 
ک��رد که اعضای بورس و ش��رکت فولاد یکی هس��تند، به 
همین خاطر روی مس��اعدت بورس کالا نمی توان حساب 

کرد.

س��ید افشین حس��ینی، بازرس انجمن سنگ آهن ایران نیز 
در گفت وگو با»روزگار معدن« اعلام کرد: در اواخر سال ۸۷ با 
حضور کشور چین در بازار سنگ آهن ما رونق نسبی ایجاد شد.
 تا آن س��ال تعداد ش��رکت هایی که در این حوزه وارد ش��ده 
بودند بس��یار محدود بود، تا اینکه تقاضای قابل قبولی از سوی 

کشور چین برای خرید این محصول ایجاد شد. 
وی افزود: چین مجبور بود تمام بازارهای سنگ آهن را رصد 
کند و با اینکه کمتر از یک درصد نیازهای آنها، از طریق معادن 
ما تامین می شد، بخش بسیار چشمگیری از سرمایه های کشور 
به این س��مت س��وق داده ش��ود و حتی برخی بانک ها نیز در 
این حوزه س��رمایه گذاری کردند و بازار مناس��بی در این حوزه 

شکل گرفت.
عوارض صادراتی �

ب��ازرس انجمن س��نگ آهن ایران با اش��اره ب��ه اصلی ترین 

عنص��ری که انگیزه س��رمایه گذاری ایجاد می کند، 
گفت: اصلی ترین عامل س��رمایه گذاری، سودآوری 
اس��ت؛ یعنی به نس��بتی که س��ودآوری در صنعت 
وج��ود دارد، جل��ب س��رمایه نیز با همان نس��بت 
انجام می ش��ود؛ البته بازگش��ت سرمایه نیز اهمیت 
دارد. حس��ینی افزود: در سال های اولیه سودآوری 
و بازگش��ت س��رمایه به میزانی بود که شاهد جذب 

س��رمایه گذار در حوزه س��نگ آهن بودیم، اما در س��ال های 
اخیر، ش��اهدیم برخی سعی در شمارش سرمایه سرمایه گذار 
خصوص��ی دارن��د؛ به این معن��ی که علاوه بر مالیات، س��هم 
صادراتی نیز از س��رمایه گذار مطالبه می ش��ود. وی افزود: اگر 
س��رمایه گذاری با انجام اقداماتی سود بیشتری به دست آورد، 
نبای��د به بهانه های مختلف بیش��تر از آنچه در قانون به عنوان 

مالیات وضع شده از سرمایه گذار طلب شود.

 ای��ن عامل موجب می ش��ود انگیزه اف��راد برای 
س��رمایه گذاری کاهش یابد و در این شرایط مسئله 

جلوگیری از خام فروشی بهانه ای بیش نیست.
موافق خروج منابع اولیه نیستیم �

بازرس انجمن س��نگ آهن ایران اعلام کرد: گروه 
س��نگ آهن در این س��ال ها هیچ گاه موافق خروج 
منابع اولیه از کش��ور نبوده اس��ت. وقتی یک سویه 

به این صنعت نگاه کنیم، به این حوزه آسیب خواهیم زد. 
حس��ینی تاکید کرد: سیاست گذاران فرمول های اقتصادی 
را نمی شناس��ند و این تصمیمات موجب شده صنایع مختلف 
مدام ضرر بدهند، به این صورت که با فشار، عوارضی را تعیین 
می کنند که این اقدامات موجب ش��ده، منابع جذب س��رمایه 

از بین برود. 
وی اف��زود: توقع ما این اس��ت که در زمینه تعیین عوارض، 

نظ��ر ما را نیز جویا ش��وند. در حقیق��ت ما ارزش افزوده ایجاد 
می کنیم. ما معدندار هستیم و مسئول ایجاد ظرفیت نیستیم.

بازار بدون رقابت معنا ندارد �
ب��ازرس انجمن س��نگ آهن ایران با اش��اره ب��ه اینکه هیچ 
ب��ازاری بدون رقابت پیش��رفت نخواهد کرد، گفت: هیچ عقل 
س��لیمی معتقد نیس��ت که باید در تمام حوزه ها و زمینه ها به 

خودکفایی برسیم.
اقتص��اد دس��توری محکوم به فناس��ت. ما ش��عار توس��عه 
می دهیم اما راه را اشتباه می رویم. وی افزود: هزینه ها براساس 
دلار اس��ت اما دوستان توقع دارند قیمت های فروش براساس 

ریال باشد. 
چنین خواسته ای معقول نیست و صرفه اقتصادی ندارد. به 
همین خاطر معادن س��نگ آهن یکی پس از دیگری تعطیل 

شدند.

بسیاری از کارشناسان معتقدند، سرمایه گذاری از محل سود حاصل از فروش 
داخل، تنها راه تامین س��رمایه و اعتبار لازم برای توس��عه معادن اس��ت، این در 
حالی اس��ت که در بازار داخل قیمت ها به صورت دس��توری و برمبنای تقاضای 
واحدهای فولادی تعیین می ش��ود؛ بنابراین حتی فروش داخلی نیز برای معادن 

س��ودده نیست. در نتیجه، شاهدیم س��رمایه گذاری در بخش معدن به منفی ۸4 
درصد در سال ۹۷ کاهش پیدا کرده است.

نکت��ه مهم دیگر در چش��م انداز بلندم��دت این صنعت برای س��رمایه گذاری، 
پرداخ��ت حق مالکانه و ح��ق انتفاع پروانه بهره ب��رداری از معادن و نکته بعدی 

نح��وه قیمت گذاری محص��ولات در این صنعت اس��ت. گاهی اخت��لاف زیادی 
می��ان قیمت  داخل��ی محصولات ب��ا نرخ های جهان��ی وج��ود دارد که موجب 
 می ش��ود، توازن و تعادلی در زنجیره س��نگ آهن تا فولاد در زمینه تقسیم سود 

مشاهده نشود.

معدن در آستانه تحول
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عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران گفت: درحال حاضر فرصت بس��یار مناسبی 
ب��رای ص��ادرات ایجاد ش��ده اس��ت و ما ش��اهد 
افزایش جهانی نرخ محصولات فولادی هس��تیم، 
اما مش��خص نیس��ت این قیمت ها تا چ��ه زمانی 
پابرجاست و ما باید از این فرصت استفاده کنیم و 

حداکثر صادرات را داشته باشیم.
س��یدرضا شهرس��تانی در گفت وگو با ایراسین 
درباره تاثیر تصویب FATF بر روی صنعت فولاد 
گف��ت: با اینکه صنع��ت فولاد م��ورد تحریم های 
زیادی قرار گرفته و این تحریم ها در دفعات متعدد 
تشدید شده اند، اما ما توانسته ایم با وجود پرداخت 
هزینه های اضافی، معضلات ناشی از این تحریم ها 

را در صادرات فولاد برطرف کنیم.
شهرس��تانی در افزود: اثرات FATF موضوعی 
است که قبلا هم ما با آن مواجه بوده ایم و اگر این 
بار هم رد بش��ود؛ خیلی در صورت مس��ئله فرقی 
برای صنعت فولاد ندارد و ما تقریبا هیچ مش��کلی 
 FATF برای صادرات نخواهیم داشت. مشکل ما
نیس��ت؛ بیش��ترین مش��کل و نگرانی ما ناشی از 
سیاس��ت های داخلی اس��ت. البته که اگر این بار 
پیوس��تن به این کنوانس��یون بین المللی تصویب 
ش��ود انتقال پول خیلی راحت تر صورت می گیرد 

و هزینه ها پایین تر می آید.
عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران به فرصت کم نظیر پیش آمده برای صادرات 
محصولات فولادی اش��اره ک��رد و گفت: الان یک 
فرصت بسیار مناس��بی برای صادرات ایجاد شده 
اس��ت و ما شاهد افزایش جهانی قیمت ها هستیم. 
قیمت ه��ا روز ب��ه روز افزای��ش پی��دا می کند ولی 
این فرصت محدود اس��ت و مث��ل ابرهای گذران 
می گذرن��د و اگ��ر از آن اس��تفاده نکنی��م ممکن 
اس��ت دفعه بعدی در کار نباشد. این افزایش نرخ 
نشان دهنده این است که شرکت های خارجی که 

به خاطر موضوعاتی مثل کرونا در تولید مش��کل 
دارند ولی ممکن است هرچه زودتر به مدار تولید 
برگردند. لذا مش��خص نیست این قیمت ها تا چه 
زمانی پابرجاس��ت و ما باید از این فرصت استفاده 

کنیم و حداکثر صادرات را داشته باشیم.
شهرس��تانی به کاهش صادرات در امسال اشاره 
کرد و گفت: متاس��فانه خود وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ش��رایطی ایجاد کرده اس��ت که با وجود 
افزایش تولید نس��بت به سال قبل، یعنی افزایشی 
۱۰درصدی فولاد نس��بت به س��ال قبل ما شاهد 
این هس��تیم که صادرات حدود ۳۰درصد کاهش 
پیدا کرده اس��ت. در ش��رایطی که مصرف داخلی 
ما تغییری نکرده و ش��اید قدری هم کمتر ش��ده 
باش��د. ل��ذا امیدواری��م که FATF ه��م تصویب 
ش��ود ولی مشکل اصلی ما اجازه دادن به صادرات 
محصولات فولادی اس��ت. ش��ایان ذکر اس��ت در 
روزهای گذش��ته آیت الله آمل��ی لاریجانی رئیس 
مجمع تش��خیص مصلحت نظام از آغاز بررس��ی 
مجدد لوایح FATF در مجمع تشخیص خبر داد 
و گفت حس��ب ارجاع مقام معظم رهبری، بررسی 
مجدد این لوایح در دس��تور کار مجمع قرار گرفت 
و اعضای مجمع فارغ از فضا س��ازی های مختلف از 
س��وی گروه ها و جریان های سیاس��ی و در جهت 
مصالح و منافع مردم و کشور آن را بررسی خواهند 
کرد. پیش بینی می ش��ود مجمع تشخیص تا اوایل 

بهمن در مورد لوایح FATF تصمیم گیری کند.

دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان 
گفت: ب��ه تازگی تعداد کارخانجات��ی که گاز آنها 
قطع ش��ده افزایش پیدا کرده است. از ۷۷ کارخانه 
تولی��د س��یمان، ۳ کارخانه از ابتدا مازوت س��وز 
بودن��د. از بی��ن ۷۴ کارخانه گازس��وز، گاز حدود 
۶۴ کارخانه قطع ش��ده اس��ت. به گ��زارش ایلنا، 
عبدالرضا ش��یخان در مورد مش��کل قطع گاز در 
کارخانجات تولید س��یمان گفت: ۲۳آبان امسال 
به علت افت فش��ار گاز و گازرس��انی برای مصارف 
خانگی، گاز بسیاری از کارخانجات سیمان را قطع 
کردند. این موضوع موجب وارد ش��دن ش��وک به 
کارخانه ها و کاهش تولید ش��د که صدمات مالی 
زیادی به کارخانجات سیمان وارد کرده است.  وی 

در ادامه افزود: هر سال با پیش بینی قطع گاز گفته 
می شد که کارخانجات سیمان با هماهنگی وزارت 
نفت، ذخیره س��ازی سوخت دوم که همان مازوت 
اس��ت را انجام دهند که امس��ال اج��ازه این کار را 
ندادن��د و اعلام کردند هنگام قط��ع گاز، مازوت را 
خواهند داد. ش��یخان تصریح کرد: امسال هم نرخ 
مازوت نسبت به سال گذشته دو و نیم برابر شد که 
نس��بت به گاز افزایش چشمگیری داشت و فشار 
زیادی به کارخانه ها وارد ش��د. البته نرخ مازوت با 
هزینه حمل، س��ه و نیم برابر نرخ گاز ش��ده که اثر 
این موضوع روی نرخ تمام ش��ده بسیار محسوس 
اس��ت. دبیر انجم��ن صنف��ی کارفرمایان صنعت 
س��یمان در مورد تعطیلی بعضی از کارخانجات به 

علت مشکل گاز اظهار کرد: با این وضعیت بسیاری 
از کارخانج��ات توان تولید خود را از دس��ت دادند 
و به س��مت تعطیلی رفتند. در هر اس��تانی بعضی 
از کارخانجات توانس��تند مازوت یارانه ای دریافت 
کنند؛ درحال حاض��ر مازوت یارانه ای ۳۰۰ تومان 
و گاز ۱۱۹ توم��ان اس��ت. در بعضی مناطق حتی 
۴۰۰ ی��ا ۵۰۰ تومان هم به خاطر هزینه حمل بالا 
می رود.  ش��یخان همچنین اضافه کرد: به تازگی 
تعداد کارخانجاتی که گاز آنها قطع ش��ده افزایش 
پی��دا کرده اس��ت. از ۷۷ کارخانه تولید س��یمان، 
۳ کارخان��ه از ابت��دا مازوت س��وز بودن��د. از بین 
۷۴کارخانه گازس��وز، گاز حدود ۶۴ کارخانه قطع 

شده است.

اث��ر خلاقانه با ابت��کار یک��ی از هنرمندان 
شهرستان اردکان به صورت ترام خطی ) سایه 
روشن( با اس��تفاده از ورق های فلزی طراحی 
و توس��ط صنعتگ��ران مجتمع به مس��احت 
۱۲۰مترمربع ساخته و در ورودی این مجتمع 

نصب شد.  
به گزارش روابط عمومی چادرملو، بر اساس 
همین گزارش در مراس��م پرده برداری از این 
نماد یادمان، ناصر تقی  زاده مدیرعامل و عضو 
هیات مدیره شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
با تجلیل از خدمات فراموش ناش��دنی شهید 
حاج قاسم س��لیمانی در ایجاد امنیت منطقه 
و مقابله با دش��منان اس��لام و انقلاب گفت: 
شهید سلیمانی ش��یر روز و عارف شب بود و 
همی��ن امر راز ماندگاری یاد و نام آن ش��هید 

در قلب هاست. 
وی اف��زود: حاج قاس��م و دیگر س��رداران 
و خادم��ان ک��ه در راه حف��ظ آرمان ه��ای 

مق��دس ای��ن نظام جانفش��انی کردن��د و به 
ش��هادت رس��یدند پیام مقاومت و ایستادگی 
به م��ا آموختند و تکلیف ام��روز ما به عنوان 
فعالان بخش تولید و صنعت تلاش در جهت 
اس��تقلال و امنیت اقتص��ادی و در عین حال 
توجه به ترویج فرهنگ ایثار و مقاومت است.

 در ادام��ه ای��ن مراس��م حجت الاس��لام و 
المسلمین شاکر امام جمعه اردکان نیز ضمن 
تقدیر و تشکر از اقدامات اثر بخش مدیرعامل 
چادرملو در توس��عه امور فرهنگی و اجتماعی 

شهرس��تان اردکان و خدمات بی شائبه ایشان 
در ام��ر مقابله با ویروس کرونا گفت: ادامه راه 
ش��هدا با حرف و ش��عار عملی نمی شود بلکه 
وظیفه ما در هر مقام و مسئولیتی که هستم 
عمل به وظایف محوله در جهت اعتلای نظام 
جمهوری اس��لامی اس��ت. وی افزود: تقویت 
اقتص��اد داخلی ب��ا تلاش ه��ای صنعتگران و 
تولید کنندگان همانند چادرملو اتفاق می افتد 
و این خدمات ارزنده اس��ت که آینده کشور را 
تضمین می کند و مطمئن��ا در زمینه اهداف 

شهدای والا مقام نیز خواهد بود. 
وی ب��ار دیگر ضمن حمای��ت از برنامه های 
توس��عه بخ��ش چادرمل��و از توج��ه خ��اص 
مدیرعامل این ش��رکت به مسائل فرهنگی و 
اجتماعی نیز تشکر و قدردانی کرد. همچنین 
خلیلی مدی��ر مجتمع صنعت��ی چادرملو در 
توضیحاتی ب��ه ویژگی های ای��ن اثر هنری و 

نماد یادمان پرداخت.
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رونمایی از نماد یادمان شهید حاج قاسم سلیمانی در چادرملو 

 ذوب آهن اصفهان به عنوان نخستین و تنها تولید کننده 
ریل در ایران و  غرب آسیا و هفدهمین تولیدکننده ریل در 
جهان، ق��راردادی را برای تامین و صادرات ریل به کش��ور 

دوست و  همسایه افغانستان منعقد کرد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ذوب آهن اصفه��ان، منصور 
ی��زدی زاده گفت: قرارداد ص��ادرات ریل ذوب آهن اصفهان، 
جهت تکمیل محوری اس��ت که اتصال افغانستان از طریق 
ای��ران به دریای عم��ان و خلیج فارس و از س��مت غرب به 
اروپ��ا را نهای��ی می کند و ش��اهد افزایش حج��م مبادلات 
تجاری و ترانزیت به افغانستان و همچنین افزایش مراودات 

تجاری طرفین خواهیم ب��ود. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان 
با اش��اره به اینکه، ریل تولیدی این شرکت مطابق آخرین 
استانداردهای جهانی است و کیفیت آن توسط شرکت های 
معتبر تایید شده اس��ت، اظهار کرد: مذاکراتی برای تامین 
ریل مورد نیاز سایر کش��ورهای منطقه در حال انجام است 
و چش��م انداز خوبی برای صادرات این محصول استراتژیک 

وجود دارد.
یزدی زاده افزود: هم اکنون برای تامین نیاز کش��ور ماهانه 
۱۰ه��زار تن ری��ل در ای��ن مجتمع عظیم صنعت��ی تولید 

می شود که به نسبت تقاضای بازار قابل افزایش است.

ش��ایان ذکر است ریل تولید ش��ده در ذوب آهن اصفهان 
هم اکن��ون در محورهای مختلف از جمل��ه چابهار-زاهدان، 
یزد-اقلید، همدان-س��نندج، میانه – اردبیل، بس��تان آباد –

تبریز و رشت- کاسپین در  حال نصب است.
گفتن��ی اس��ت ذوب آه��ن اصفه��ان تولیدکنن��ده انواع 
ریل های خطوط پرس��رعت راه آهن و مترو مطابق با آخرین 
اس��تاندارهای اروپایی بوده و در تلاش است که تولید همه 
انواع ریل های مترو کش��ور که با هم متفاوت اس��ت را نیز 
تکمیل و تحوی��ل خریداران کند. ضم��ن اینکه اخیرا ریل 
زبانه س��وزن نیز که ب��ه صورت عمده جهت تغییر مس��یر 

قطار اس��تفاده می شود و تا کنون تامین آن متکی کامل به 
واردات بود و به لحاظ ایمنی اهمیت ویژه ای دارد نیز توسط 

ذوب آهن اصفهان تولید شد.

توسعه صادرات ریل از سوی ذوب آهن اصفهان
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درحال حاض��ر تقریب��ا تمام��ی م��واد اولی��ه 
فولادسازان ش��امل سنگ آهن کنسانتره، گندله، 
آهن اسفنجی و قراضه آهن از داخل کشور تأمین 
می ش��ود، ولی فولادس��ازان برای تأمی��ن آن با 
مش��کلاتی مواجه هس��تند؛ به  طوری  که سالانه 
میزانی از تولید خود را به دلیل کمبود مواد اولیه 

از دست می دهند.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
رضا یزدخواس��تی، معاون خرید ش��رکت فولاد 
مبارکه اصفهان، به تشریح نقش صنعت فولاد در 
توس��عه صادرات غیرنفتی و مشکلات موجود در 
تأمین مواد اولیه این بخش پرداخته است که در 

ادامه می خوانید.
باتوجــــهبـــهتأکیـــدمـقـام�

سیاسـتهای و رهبــــری معـــظـم
اقتصادیکشوربرضرورتتوسعهصادرات
غیرنفتیوحذفوابستگیبودجهکشوربه
نفـتودرنظرگرفتننقشاصلیومحوری
فولاددراینزمینه،مراکزتولیدفولادباچه

مشکلاتیمواجههستند؟
صنعت ف��ولاد به  دلی��ل کاربرده��ای پایه ای 
در بس��یاری از صنای��ع پایین دس��ت، در هم��ه 
کشورهای دنیا ازجمله صنایع مادر و استراتژیک 
به ش��مار می آید. بنابراین تقریبا همه کشورهای 
توس��عه یافته یا درحال توس��عه ن��گاه ویژه ای به 
این صنعت دارند و ارتباط مس��تقیمی که رش��د 
تولی��د و مصرف فولاد در کش��ورها با ش��اخص 
 رش��د اقتص��ادی آنه��ا دارد نش��ان دهنده ای��ن

نگاه است. 
خوش��بختانه در ایران نیز از سال های گذشته 
با تصوی��ب کلیاتی از طرح جام��ع فولاد در افق 
۱۴۰۴ به این امر توجه ش��ده است. برای تحقق 
این طرح لازم است که تمام نیروها در این مسیر 
هم راس��تا شوند و با توجه به سرانه مصرف فولاد 
و می��زان تولید فولاد در کش��ور و آنچه در طرح 
جامع به آن اشاره شده از یک طرف و نیاز کشور 
به صادرات غیرنفتی از طرف دیگر، باید ش��رایط 
صادرات ۱۰ تا ۲۵ میلیون تن فولاد تسهیل شود 

و زیرس��اخت های آن توس��ط بخش های دولتی 
و غیردولت��ی ایجاد گ��ردد. درحال حاضر، برخی 
دیدگاه ها و مکانیس��م های پیش��نهادی توزیع و 
قیمت گ��ذاری محص��ولات زنجیره ف��ولاد بدون 
توجه به ساختار اقتصادی و صنعت فولاد کشور، 
در کن��ار کمب��ود زیرس��اخت های حمل ونقل و 
اسکله، بزرگ ترین تهدید فولاد در زمینه افزایش 

و پایداری صادرات است. 
مطمئنا اگر این موانع برطرف نش��ود، ش��اهد 
کاهش تولید و صادرات محصولات نهایی فولاد، 
ب��ا وجود افزایش ظرفیت تولید فولاد در کش��ور 

خواهیم بود.
چنـددرصـدازمـواداولیهایـنحوزه�

داخلیاست؟
درحال حاض��ر تقریب��ا تمام��ی م��واد اولی��ه 
فولادسازان ش��امل سنگ آهن کنسانتره، گندله، 
آهن اسفنجی و قراضه آهن از داخل کشور تأمین 
می شود، ولی معمولا فولادسازان برای تأمین آن 
با مشکلاتی مواجه هس��تند؛ به طوری که سالانه 
میزانی از تولید خود را به دلیل کمبود مواد اولیه 

از دست می دهند.

درزمینهتأمینمواداولیهداخلیورفع�
مشکلاتموجود،چهپیشنهادهاییداریدو

چهتدابیریبایداندیشیدهشود؟
 به نظر می رس��د پیش��نهادهای ذیل می تواند 
به رف��ع مش��کلات تأمی��ن م��واد اولی��ه کمک 
ش��ایانی کند: ایف��ای نقش حاکمیت��ی دولت در 
زنجیره، به گونه ای که همانند قبل، فولادس��ازان با 
بس��تن قراردادهای بلندمدت )مانند فولادسازان 
دنی��ا( و اعمال ضرایب قیمتی متناس��ب با حجم 
س��رمایه گذاری در هریک از حلقه ه��ای زنجیره، 
بتوانن��د مواد اولیه خ��ود را تأمین کنند، حمایت 
دولت از فولادس��ازان در جه��ت تأمین مواد اولیه 
خ��ود از طریق واگذاری محدوده ه��ا و معادن در 
اقص��ی نقاط کش��ور، به طوری که کلی��ه عملیات 
اکتش��اف و اس��تخراج و ف��رآوری آن مع��ادن با 
سرمایه گذاری شرکت های فولادسازی انجام گیرد، 
جلوگیری از توس��عه و س��رمایه گذاری معادن در 
بخش های پایین دس��ت خود ازجمله فولادسازی. 
ظرفیت های مازادی در پایین دس��ت وجود دارد، 
ولی ای��ن ظرفیت ها را در بخش های اکتش��اف و 

استخراج معادن کمتر مشاهده می کنیم. 

بهنظرشـمااگـرمعـادنتأمینکننده�
مـواداولیـهازانحصـارشـرکتهاوافراد
خـاصخارجشـوندوتحتنظـارتدولت
ادارهشـوند،میتوانندچرختولیدکشـور
راسـرعتببخشـندیااقدامدیگریلازم

است؟
 همان طور که می دانید، پس از ش��روع فرآیند 
خصوصی سازی در کشور و کاهش نقش نظارتی 
دولت بر معادن، شاهد بر هم خوردن توازن بین 
معادن و فولادس��ازان بودی��م. همان طور که در 
س��ؤال قبلی اش��اره کردم، لازم است این نقش 
پررنگ تر ش��ود و ب��ا حمایت ه��ای دولت از کل 
زنجیره تولید فولاد، کمبود مواد اولیه فولادسازان 

رفع شود.
بیشـترینمـواداولیهموردنیـازفولاد�

کداماستودراختیارچهجریانیاگروهی
اسـتکهباعثمشـکلاتعدیدهونگرانی

فولادسازانشدهاست؟
عمده ترین م��واد اولیه موردنیاز فولادس��ازان 
و  گندل��ه  کنس��انتره،  س��نگ آهن،  ش��امل 
آهن اسفنجی اس��ت. این مواد در دست جریان یا 

گ��روه  خاصی نیس��ت ک��ه مدیریت ک��ردن آن 
چالش های اساس��ی به همراه داش��ته باشد. تنها 
با تصمیم گیری منطقی و کارشناس��ی و حمایت 
دول��ت از کل زنجیره، مش��کل تأمین مواد اولیه 

قابل حل است.
باتوجـهبهتأکیدبرعدمخامفروشـی�

معـادنونیـزضـرورتحمایـتازصنایع
داخلیبهمنظورشکسـتتحریـم،کمبود
مـواداولیهچهاثریبرروندتوسـعهفولاد

کشوردارد؟
درحال حاضر با توجه ب��ه ظرفیت های موجود 
در زنجیره فولاد، ای��ن ظرفیت ها به جز در حوزه 
اکتشاف و اس��تخراج، در س��ایر حلقه ها مطابق 
طرح جامع فولاد اس��ت و چ��ون آن حوزه تأثیر 
مس��تقیمی بر رشد و توسعه کش��ور دارد، باعث 
افت ش��اخص تولی��د ناخالص داخلی می ش��ود. 
حال اگ��ر در حلقه های قبل از فولادس��ازی نیز 
موضوع خام فروش��ی مطرح ش��ود، این معادلات 
به ش��رایط وخیم تری ازجمله التهاب بازار فولاد 
منجر می شود که ش��اید برگرداندن آن مستلزم 
صرف انرژی و هزینه زیاد در کشور باشد. بنابراین 
همان طور که در فرمایش��ات مقام معظم رهبری 
نیز آمده، نباید در کش��ور خام فروش��ی داش��ته 
باش��یم و باید اش��تغال زایی را به جای توسعه در 

کشور در آن سوی مرزها ببریم.
فولادسـازانچـهتأثیـریبرتوسـعه�

صنایعداخلیواقتصادکشوردارند؟
 در کن��ار صنعت نفت و گاز، مهم ترین محرک 
توس��عه و ارتق��ای اقتصاد کش��ور صنعت فولاد 
اس��ت. ای��ن موضوع ب��ر همگان ثابت ش��ده که 
توسعه اقتصادی کشور ارتباط مستقیم با توسعه 
فولادس��ازی آن کش��ور دارد و ای��ن موضوع در 

کشور ما نیز به اثبات رسیده است.
راههایمقابلهباتحریمدرصنعتفولاد�

چیست؟
مهم تری��ن راه مقابل��ه ب��ا تحریم ها عب��ارت از: 
حمایت دولت از صادرات فولاد و محصولات نهایی 
آن؛ حمایت از بومی سازی و کمک به شرکت های 
دانش بنیان در این مسیر؛ انتقال دانش به روز دنیا 

برای کل زنجیره فولاد در کشور.

تامین مواد اولیه دغدغه فولادسازان
قاچاق محصولات فولادی 

امکان پذیر نیست

مع��اون ام��ور مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت 
صمت، تصویب نرخ پایه عرضه محصولات فولادی 
در بورس کالا بر اس��اس ۷۰ درصد CIS را سبب 
رس��یدن محصولات با نرخ مناسب به دست مردم 
دانست. به گزارش شاتا، داریوش اسماعیلی افزود: 
نرخ پایه محصولات فولادی برای عرضه در بورس 
کالا از ۸۰ درصد بر اس��اس دس��تور وزیر صنعت، 
مع��دن و تجارت به ۷۰ درصد برای ابلاغ به بورس 
اعلام ش��د. وی تصریح کرد: بر اس��اس شیوه نامه 
عرضه محصولات ف��ولادی فروش خارج از بورس، 
ف��روش خ��ارج از ش��بکه محس��وب می ش��ود و 
واحدهای��ی که محصول خ��ود را در بورس عرضه 

نکنند، با برخوردهای قانونی مواجه خواهند شد.
مع��اون ام��ور مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نرخ محصولات فولادی را 
در زندگی مردم دخیل دانست و گفت: محصولات 
فولادی باید به نرخ مناس��ب به دست مردم برسد 
چرا که تاثیر افزایش نرخ آن در مس��کن، خودرو و 
لوازم خانگی مشاهده می شود. اسماعیلی همچنین 
موضوع قاچاق مجموعه محصولات فولادی از قبیل 
میلگرد و ورق را ش��ایعاتی برای گران ش��دن این 
محص��ولات در بازار دانس��ت و موض��وع قاچاق را 

امکان پذیر ندانست.

اهدا تندیس 
مسئولیت پذیری اجتماعی 

به فولاد صنعت بناب

در پای��ان اجلاس سراس��ری مس��ئولیت پذیری 
اجتماع��ی و اخ��لاق حرف��ه ای، ک��ه در مرک��ز 
همایش ه��ای دانش��گاه الزهرا برگزار ش��د، ضمن 
تقدی��ر از بابک علی��زاد ش��هیر مدیرعامل و عضو 
هیات مدیره به پاس خدمات موثر و ارزنده ایش��ان 
در ایفای مس��ئولیت اجتماع��ی، تندیس ویژه این 
اجلاس نیز به مجتمع فولاد صنعت بناب اهدا شد.
به گزارش مع��دن نیوز، مجتم��ع فولاد صنعت 
بناب در امس��ال اقدامات موث��ری را در حوزه های 
مختل��ف در قالب مس��ئولیت های اجتماعی انجام 
داد ک��ه از آن جمل��ه می توان به ط��رح و کمپین 
هم نفس مردم اش��اره کرد، در ای��ن طرح از آغاز 
اپیدمی کووید-۱۹ و نیاز بیمارستان ها به اکسیژن، 
این شرکت وارد عمل شد و با تامین اکسیژن برای 
بیماران کرونایی توانس��ت نقش و سهم بسزایی را 

در این شرایط بحرانی ایفا کند.
تهیه و توزیع بسته های معیشتی و توزیع آن بین 
اقشار نیازمند و آسیب دیده از شیوع بیماری کرونا 
از دیگر اقداماتی بود که در امسال در ۲ نوبت انجام 
ش��د. اقدامات موثر و همکاری با نهاد های ناظر بر 
محیط زیست نیز توسط این مجتمع شکل و رنگ 
دیگری بر خود گرفت و س��رمایه گذاری لازم برای 
بهبود و تقویت سیس��تم های کاه��ش آلایندگی، 
تغییر رژیم مصرفی م��واد اولیه در کوره های ذوب 
و اس��تفاده حداکثری از آهن اس��فنجی موجبات 

کاهش آلایندگی را فراهم آورد.
در ح��وزه مناب��ع انس��انی و حف��ظ و صیانت از 
نیروی کار که همانا سرمایه اصلی شرکت است به 
جهت مراقبت در مقابل بیماری کووید-۱۹ صورت 
گرفت و به منظور حمایت از معیش��ت کارکنان، با 
اختصاص پرداختی ویژه در قالب آکورد و بهره وری 
و ارائ��ه بس��ته های غذایی یا ب��ن کارت به صورت 

دوره ای و منظم انجام می گیرد.  
شایان ذکر است که مجتمع فولاد صنعت بناب، 
یکی از شرکت های تابعه گروه مالی گردشگری در 
امس��ال به عنوان یکی از پیشگامان عمل به شعار 
سال و جهش تولید بوده و رکورد تولید محصولات 
فولادی از بدو تاس��یس این مجموع��ه فولادی را 

تجربه کرده است.

اخبار
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در حالی که در آستانه دور دوم انتخابات جورجیا که تاثیر 
سرنوشت سازی در مسیر آینده بسته محرک مالی بزرگ ترین 
اقتصاد جهان خواهد داش��ت روند کاهش ارزش دلار متوقف 

شده است، نرخ طلا روز سه شنبه شاهد کاهش بود.
ب��ه گزارش تس��نیم، ن��رخ هر اون��س طلا روزگذش��ته با 
۰.۰۳درصد کاهش به ۱۹۴۲ دلار و ۳۳ س��نت رس��ید. نرخ 
طلا در اوایل روزگذش��ته به بالاترین رق��م از ۹ نوامبر یعنی 

۱۹۴۵ دلار و ۲۶ سنت رسیده بود. 

نرخ فلز زرد در معاملات آتی روزگذش��ته برای تحویل در 
ماه فوریه نیز با ۰.۰۱ درصد افت به ۱۹۴۶ دلار و ۴۰ س��نت 

رسید.
مارگارت یانگ تحلیلگر موسس��ه دیلی اف ایکس در این باره 
گفت: »ارزش دلار از پایین ترین رقم بیش از ۲ سال گذشته 
فاصله گرفته و این مس��ئله تاثیری منفی بر نرخ طلا گذاشته 
اس��ت.« وی اف��زود: »بخ��ش عمده رش��د قیمت ه��ای روز 
دوش��نبه ناش��ی از احتمال پیروزی دموکرات ها در انتخابات 

س��نا بوده است. بنابراین طبیعی است که برداشت سودهایی 
نی��ز پس از آن ش��کل بگی��رد.« پس از آنک��ه ارزش دلار به 
پایین ترین رقم خود از آوریل ۲۰۱۸ رس��ید نرخ طلا ش��اهد 
 جه��ش ۲.۵ درصدی ب��ود اما پس از آن ارزش دلار ش��اهد 

ترمیم بود.
دور دوم انتخاب��ات جورجیا تکلیف حزب پیروز در س��نای 
امریکا را مش��خص خواهد کرد. پیروزی دموکرات ها می تواند 
مسیر هموارتری را پیش روی دولت بایدن برای دنبال کردن 

سیاس��ت هایی انبس��اطی نظیر اتخاذ اقدام��ات محرک مالی 
بیش��تر ترس��یم کند. در همین حال، انگلیس با هدف مهار 
وی��روس کرونا وارد دور جدی��دی از محدودیت های قرنطینه 
سراس��ری شده است. در نیویورک نیز نخستین مورد از ابتلا 

به گونه جدید ویروس کرونا مشاهده شده است.
فعالان بازار اکنون منتظر انتش��ار صورت مذاکرات نشست 
ماه گذشته فدرال رزرو در روز چهارشنبه هستند تا سرنخ های 

بیشتری از سیاست پولی آینده این بانک به دست بیاورند.

تقویت ارزش دلار به زیان طلا تمام شد

دلیل افزایش نرخ سنگ  آهن در 2020
گروهمعدن

افزایش تقاضا سنگ آهن توسط چین و بعد از آن 
کشورهای هند و ترکیه و از طرفی اختلالات عرضه 
توس��ط دو ش��رکت بزرگ برزیلی و اس��ترالیایی از 
جمله عوامل اصلی افزایش نرخ سنگ آهن در سال 
۲۰۲۰ هس��تند. قیمتی که این روزها به ۱۷۰دلار 

نزدیک می شود.
به گزارش ایراسین، سال ۲۰۲۰ اگرچه یکه تازی 
کرونا بیشتر بازارها را دچار چالش و کسادی کرده، 
اما برای سنگ آهن همه چیز جور دیگری رقم خورده 
است. این کالا که خوارک اصلی صنایع فولادی جهان 
 اس��ت نقش بی بدیل و حیاتی در توسعه این صنعت 

دارد.
قیمت سنگ آهن در این سال ها نوسانات زیادی 
را تجرب��ه کرده اس��ت و حتی دوره رک��ود کامل را 
تجربه کرده اس��ت. به عنوان مث��ال در بحران مالی 
سال ۲۰۰۸ نرخ سنگ آهن از ۱۷۰ دلار به ۵۷ دلار 
آن ه��م در خلال ۳ ماه س��قوط کرد و س��پس بین 
اکتبر ۲۰۰۹ تا آوریل ۲۰۱۰ دوبرابر ش��د و س��پس 
در ۳ماه ۴۷ درصد افت داش��ت و اواخر سال ۲۰۱۲ 
دوباره در ۴ ماه ۷۴ درصد بالا رفت. اما کرونا نقش��ی 
حیاتی در بالا رفتن نرخ این این محصول کلیدی در 
صنعت فولاد داش��ته اس��ت. این کالای حیاتی این 
روزها دوب��اره به مرز ۱۷۰ دلار نزدیک می ش��ود و 
در آخری��ن نوس��انات قیمت��ی ۳.۴۵دلار بالا رفت 
و به ۱۶۶.۵ دلار رس��ید؛ بالاتری��ن عددی که در ۹ 
س��اله اخیر به آن رس��یده اس��ت. این در حالی بود 
که پ��س از ۲ روز افت نرخ دوباره با توجه به افزایش 
تقاضا توس��ط چینی ها، نرخ این محصول بار دیگر 
افزایش پیدا کرد. افزایش قیمتی که سود سرشاری 

نصیب ش��رکت های ب��زرگ BHP، ریوتینتو، واله 
و فورتس��کیو متال��ز می کند. طب��ق برآوردها این 
شرکت ها برای استخراج هر تن سنگ آهن از زمین 
کمت��ر از ۲۰ دلار هزین��ه می کنند و با این قیمت ها 
تقریب��ا ۸ برابر س��ود می کنن��د. اس��ترالیا و برزیل 
تولیدکنندگان اصلی س��نگ آهن جهان محسوب 
می شوند و چین بزرگ ترین مصرف کننده این کالا 

در جهان اس��ت. آمار گمرک چین نش��ان می دهد 
واردات سنگ آهن نس��بت به سایر کالاهای عمده، 
افزایش چش��مگیری یافته اس��ت به طوری که در 
۱۱ ماه اول س��ال ۲۰۲۰، چی��ن ۱.۰۷ میلیارد تن 
س��نگ آهن وارد کرده اس��ت که در مقایسه با مدت 
مشابه سال پیش از آن ۱۰.۹ درصد افزایش را نشان 
می دهد، یعنی چین رکورد واردات سنگ آهن خود 

را شکس��ته اس��ت و آن را به بالای ی��ک میلیارد تن 
رسانده اس��ت. در واقع تولید فولاد چین این روزها 
به ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن رس��یده است، در حالی 
این آمار در تابس��تان روزان��ه ۲میلیون و ۹۰۰ هزار 
تن ب��ود بنابرای��ن عدم کاهش ج��دی تولید فولاد 
چین، سیگنالی افزایشی برای بازارهای سنگ آهن 
دنیا بود. همچنین می توان رش��د تقاضا از سوی دو 

کش��ور هند و ترکیه را نیز از جمل��ه عوامل موثر در 
روند افزایشی نرخ سنگ آهن در نظر بگیریم. ترکیه 
توانس��ته است در ماه های اخیر برخلاف کشورهای 
اروپایی که درگیر کرونا هستند؛ رتبه تولید خود را از 
رتبه هشتم به رتبه هفتم جهان برساند و در ماه اکتبر 
و نوامبر رکورد تولید فولاد اروپا را به دس��ت بیاورد. 
اما فقط تقاضای پر رونق س��نگ آهن چین، ترکیه و 
هند عامل عمده افزایش نرخ س��نگ آهن در س��ال 
۲۰۲۰ نیس��تند. اختلالات عرض��ه در برزیل، یکی 
از کش��ورهایی که به ش��دت تحت تاثیر کووید-۱۹ 
قرار گرفته اس��ت و توفانی شدید که در استرالیا رخ 
داد باعث ش��ده عرضه س��نگ آهن با کاهش مواجه 
ش��ود. ش��رکت برزیلی واله اعلام ک��رده که میزان 
تولی��د س��نگ آهن اش در س��ال ۲۰۲۰ حدود ۱۰ 
درصد کمتر از برآوردهای قبلی این شرکت خواهد 
بود. ش��یوع ویروس کرون��ا و تعطیلی برخی معادن 
تولیدی در ماه های ابتدایی ۲۰۲۰ کاهش صادرات 
این ش��رکت را به دنبال داش��ت. اگرچ��ه صادرات 
س��نگ آهن این ش��رکت در ماه های اخیر افزایش 
یافته، اما کارشناس��ان بازار جهان��ی یکی از دلایل 
رش��د ۳۵ درصدی نرخ س��نگ آهن از ابتدای سال 
۲۰۲۰ میلادی تاکنون را اختلالات عرضه از سوی 
این ش��رکت می دانند.لذا این عوامل هم باعث رشد 
نرخ این محصول اس��تراتژیک صنعت فولاد ش��ده 
اس��ت. اما باید گفت بیشتر تحلیلگران انتظار دارند 
در س��ال ۲۰۲۱، به خصوص با شروع سال نو چینی 
نرخ س��نگ آهن متعادل ش��ود. البته این به شرطی 
است که شرکت های برزیلی و استرالیایی به عنوان 
تولیدکنندگان بزرگ سنگ آهن بتواند تولید خود 
را مطابق پیش بینی ها انجام دهد. در غیر این صورت 

نمی توان انتظار افت نرخ سنگ آهن را داشت.

قیمتثابتزغالسنگ
ککشو

خریداران زغال کک ش��و در انتظار مش��خص ش��دن 
س��مت و س��وی بازار برای س��ال جدید هس��تند و فعلا 
اش��تیاقی برای خرید ندارند. فعالان ب��ازار به دلیل عدم 
اطمینان نسبت به سیاست های وارداتی چین برای سال 
۲۰۲۱، در م��ورد خرید نیز احتیاط می کنند. به گزارش 
کالاخبر، با این حال بیش��تر فعالان تجاری انتظار دارند 
محدودیت عرضه بدون هیچ گونه تغییر و بروز رسانی در 
مورد ممنوعیت غیررسمی واردات زغال سنگ استرالیا، 
ادامه یابد. در این میان، به دلیل محدودیت عرضه ناشی 
از اعمال بازرس��ی های ایمنی در فصل زمس��تان، انتظار 
افزایش بیش��تر نرخ برای زغال سنگ های داخلی وجود 
دارد. به همی��ن دلیل احتمالا ش��اهد افزایش نرخ کک 
خواهی��م بود که دوازدهمی��ن دور اصلاح روند صعودی 
ن��رخ در اوایل ژانویه ۲۰۲۱ به دلی��ل محدودیت عرضه 

ناشی از حجم تولید پایین، خواهد بود.

نرخصفحاتفولادیترکیه
همچنانصعودی

قیم��ت صفحات ف��ولادی در ترکیه ب��ا وجود کاهش 
تقاضا همچنان رو به افزایش اس��ت. ب��ه گزارش معدن 
نیوز، با وجود آغاز س��ال ن��وی میلادی و تعطیلی صنایع 
مختل��ف و کاهش تقاضا برای محص��ولات فولادی، نرخ 
این محصولات در ترکیه همچنان رو به افزایش است. بر 
همین اس��اس نرخ هر تن فولاد نورد گرم به ۶۸۷ دلار و 
۲۴ سنت رسید در حالی که در معاملات روز چهارشنبه 
هفته گذش��ته نرخ این محصول در ه��ر تن ۶۵۳ دلار و 
۲۵ س��نت بود. این افزایش نرخ در حالی است که تقاضا 
برای محصولات فولادی کاهش یافته است. روند افزایش 
ن��رخ محصولات فولادی در کش��ورهای مختلف از چند 
هفته قبل آغاز شده اما برخی کاشناسان معتقدند که در 

هفته های آتی این قیمت ها اصلاح می شود.

اخبار



ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

استانها
چهار شنبه

 17 دی 1399
 22 جمادی الاول1442

 6 ژانویه 2021
 سال سوم  شماره 527

معادن شاهراه جهش تولید
گروه معدن

کارشناس��ان معدن��ی ب��ر این باور هس��تند برای 
افزایش س��هم معدن در تولید ناخالص داخلی و به 
دنبال آن برای مقابله با تحریم ها باید در کنار اصلاح 
قوانین، عمق اکتشافات را تا عمق ۶۰۰ متری زمین 
توس��عه داد تا میزان تولیدات معدنی به رکوردهای 

بالاتری دست یابد.
معادن ش��اهراه کاهش وابستگی به اقتصاد نفتی 
و افزایش تولید ناخالص داخلی به ش��مار می روند و 
به تاکید کارشناس��ان حاض��ر در میزگرد ایرنا برای 
جهش تولید در این بخش به تغییر نگرش مسئولان، 
اصلاح قوانین، نقشه راه علمی و استفاده از تجهیزات 

و دانش روز نیاز است.
مع��دن و صنایع معدنی یکی از عرصه های تحقق 
جهش تولید هس��تند چرا که سرعت گرفتن اجرای 
طرح های توسعه در زنجیره فولاد، مس، آلومینیوم، 
س��رب و روی، ط��لا از یکس��و و ورود گام ب��ه گام 
پروژه ه��ای جدی��د به مدار تولید، دلیلی آش��کار بر 

چنین امر مهم است.
در ماه های پایانی س��ال گذش��ته اتفاقاتی رخ داد 
که دس��تیابی به جهش تولید را ملموس تر می کند، 
یک��ی از عینی تری��ن مثال ه��ا، ب��ه تولید رس��یدن 
بزرگ ترین و مدرنترین کارخانه آلومینیوم در ایران 
به نام آلومینیوم جنوب )سالکو( است که به تنهایی 
۱۰۰درص��د ب��ه ظرفی��ت تولید این فلز در کش��ور 
می افزاید. علاوه بر این، امسال، زمان به ثمر رسیدن 
بخش فولادس��ازی طرح های فولاد استانی است، از 
س��وی دیگر س��نگان به عنوان پایتخت سنگ آهن 
ایران که لقب عسلویه شرق کشور را در اختیار دارد، 
میزبان کارخانه های جدید تولید کنسانتره و گندله 
س��نگ آهن خواهد بود و نمونه های دیگر نظیر این 

طرح ها در کشور در حال اجراست.
پای��ه فعالیت بخش های مع��دن و صنایع معدنی 
اکتش��افات است، از این رو در یک سال و نیم گذشته 
۴۰۰ ه��زار کیلومتر مربع، به فعالیت های این بخش 
افزوده ش��ده که بی سابقه ترین فعالیت اکتشافی در 

طول تاریخ معدنی کشور را رقم زده است.
حاصل این اکتشافات تاکنون کشف ۷۶۰محدوده 
امیدبخ��ش ب��وده ک��ه ب��رای ۲۸۰ مح��دوده آن، 
درخواس��ت صدور پروانه ش��ده که این اکتش��افات 
معادن جدیدی را به کش��ور معرفی خواهد کرد که 
ب��ه طور قط��ع در جهش و رونق تولید نقش کلیدی 

خواهد داشت.
سهم ارزآوری بخش معدن و صنایع معدنی ضمن 
رش��د ۲ رقمی صادرات در س��ال قبل، س��هم رو به 
افزای��ش از صادرات کل کش��ور را برعهده گرفته و 
امروز نقش ویژه ای در صادرات غیر نفتی کشور ایفا 
می کند. اس��تان اصفهان یک��ی از قطب های معدنی 
و صنایع وابس��ته به آن در کش��ور به ش��مار می آید 
و بیش از ۸۰۰ معدن با اش��تغال ۸ هزار و ۹۹۱نفر 
و س��رمایه گذاری ثابت ۶۸۹ میلیارد تومان دارد که 
س��ال گذش��ته با وجود محدودیت های��ی که وجود 
داش��ت ۱۰۰ قل��م کالا با ارزش بی��ش از ۲ میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون دلار از اصفهان به ۴۰ کش��ور صادر 
ش��د و امس��ال با وجود مشکلات و تحریم ها بیش از 
۲۰درصد از مواد تولید معدنی تولید شده در استان 

به خارج از کشور صادر شده است.
ای��ن بخ��ش اثرگذار با وج��ود تحولات��ی که در 
اقتص��اد داش��ته اما با موانع زیادی روبه روس��ت که 
فع��الان امر اصلاح قوانین، تغیی��ر نگرش و تکمیل 
زنجیره فعالیت در این عرصه را خواس��تار هستند و 
بر ضرورت شکوفایی ظرفیت های این بخش مهم با 
اتخاذ تدابیر علمی و رفع نیازهای مربوط و معضلات 
ف��رارو تاکید دارن��د. به دلیل اهمیت این موضوع در 
اقتصاد کشور، ایرنا میزگردی با عنوان »چالش های 
معادن و ضرورت ش��کوفایی ظرفیت های این بخش 
برای توسعه اقتصادی« با حضور محمد سرجوقیان 
معاون امور معاون و صنایع معدنی سازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت اصفهان، جمش��ید مولایی رئیس 
هیات مدی��ره انجم��ن معدنداران اس��تان اصفهان، 
حس��ام الدین فرهادی مشاور کمیسیون معادن اتاق 
بازرگانی اس��تان اصفهان و علی خان نصر اصفهانی 
استاد دانشگاه و پژوهشگر حوزه معادن برگزار کرد.

فعال�بودن��600معدن�در�اصفهان���
محمد س��رجوقیان، مع��اون امور معادن و صنایع 
معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان در 
میزگرد ایرنا به س��یمای معادن اصفهان اشاره کرد 
و گفت: از میان ۸۳۴ پروانه بهره برداری معادن این 
استان، ۶۰۰ معدن فعالیت معدنی انجام می دهند.

وی افزود: معادن این استان در زمینه سنگ، فلز، 
غیرفلزی و مصالح س��اختمانی هس��تند که اکنون 
۷هزار و ۲۰۰ نفر در این معادن به فعالیت مستقیم 
مشغول هستند و ۲۸ میلیون تن مواد معدنی سالانه 

برداشت می شود.
سرجوقیان ظرفیت تولید اسمی ۸۳۴ معدن این 
منطقه را ۵۰ میلیون تن در س��ال و اشتغال ۹ هزار 
نفر بیان  کرد که با فعال س��ازی معادن غیرفعال این 

عدد محقق خواهد شد.
وی با بیان اینکه امسال ۱۶۰ فقره پروانه اکتشاف 
صادر و ۳۷ فقره گواهی کشف صادر شد، خاطرنشان  
ک��رد: از میان ۳۷ فقره گواهی کش��ف ۳۳ مورد آن 
پروان��ه بهره برداری را پس از انج��ام فرآیند قانونی 
اخذ کرده و به مجموع معادن اس��تان افزوده ش��ده 

که این اقدام زمینه س��از هزار و ۲۰۰ فرصت شغلی 
جدید بوده است. معاون امور معادن و صنایع معدنی 
س��ازمان صنعت، معدن و تج��ارت اصفهان با بیان 
اینکه معدن کاران سالانه باید مبلغی را تحت عنوان 
حقوق دولتی به حس��اب خزانه واریز کنند، تصریح  
ک��رد: این رقم برای هر معدن متفاوت و بر اس��اس 
پروانه بهره برداری اس��ت که در ۹ ماهه امسال ۳۷۰ 
میلیارد ریال از این اس��تان به حس��اب خزانه واریز 
ش��ده و این مبلغ نس��بت به زمان مشابه سال قبل 

رشد بیش از ۵۰ درصدی داشته است.
وی فرصت ه��ای درآم��دی برای مع��ادن فلزی، 
جه��ش تولی��د، افزایش برخ��ی از قیمت های مواد 
معدنی و پرداخت دیون گذشته برخی از معدن کاران 
را از عوامل افزایش حقوق دولتی اعلام  کرد و گفت: 
امس��ال افزایش ن��رخ برای پرداخت ای��ن هزینه ها 

نداشته ایم.
ماموری�ت�وزارت�صنع�ت�در�تحق�ق���

جهش�تولید�
سرجوقیان با اشاره به برنامه ابلاغی جهش تولید 
در حوزه معادن گفت: توسعه فعالیت های اکتشافی، 
احیا و فعال س��ازی و توسعه معادن کوچک مقیاس، 
تکمی��ل زنجی��ره فلزات، تهیه و نوس��ازی معادن و 
توس��عه داده های پایگاه��ی از اقدامات پایه ای برای 
جهش تولید در حوزه معادن اس��ت که ۲ ماموریت 
اول ب��ر عه��ده وزارت صنعت، مع��دن وتجارت قرار 

گرفته و در استان ها این برنامه اجرا می شود.
وی یادآور ش��د: بر اساس این دستورالعمل استان 
اصفه��ان متعهد به ص��دور ۴۰ پروانه اکش��تافی و 
فعال سازی ۱۵ معدن بوده که ۳۳ مورد پروانه صادر 
و ۱۰ معدن غیرفعال نیز فعال شده و مابقی در ۳ماه 

باقی مانده سال انجام خواهد گرفت.
هر�ش�غل�معدن�ی�مس�تقیم��۱۹فرصت���

شغلی�غیرمستقیم�خلق�می�کند
جمش��ید مولایی، رئی��س هیات  مدی��ره انجمن 
معدن��داران اس��تان اصفهان در ادام��ه میزگرد ایرنا 
ب��ه عنوان نماینده مع��دن کاران اصفهان گفت: نگاه 
دول��ت به فعالیت معدنی باید از توقع به عنوان یک 
منبع درآمدی به یک عامل مهم ایجاد کننده اشغال 
و افزای��ش درآمدملی تغییر کند و این تغییر دیدگاه 

در بین مسئولان و مردم لازم است.
وی با اشاره به جایگاه و نقش فعالیت در این حوزه 
برای افزایش درآمدهای غیرنفتی و تامین مواداولیه 
صنای��ع ب��زرگ، افزود: بر اس��اس اس��تانداردهای 
بین المللی به ازای هر یک ش��غل معدنی مس��تقیم 
۱۹ فرصت ش��غلی غیرمستقیم پایدار خلق می شود 
و این یک مدل متفاوت و پایدار در اقتصاد ملی است.

مولایی ادامه داد: معدن کاران علاوه بر تولیدملی، 
تامی��ن زیرس��اخت های صنای��ع ب��زرگ در تامین 
بودجه و رش��د اقتصادی نقش دارند اما نگرش های 
غل��ط بر خ��لاف این موضوع بوده و اجرای درس��ت 
و بی تن��ازل قانون معادن مورد درخواس��ت فعالان 
معدنی اس��ت که نبود اجرای کامل قانون معادن و 
ع��دم رفع تناقضات آن با س��ایر قوانین مانند قانون 
منابع طبیعی و قوانین محیط زیس��تی موجب بروز 
مش��کلات و رفع نشدن دغدغه ها و موانع پیش رو و 

توسعه معدنکاری شده است.
وی تصریح  کرد: میزان عمق متوس��ط اکتش��اف 
کنونی در س��طح یک تا ۲ متر بوده و برای توس��عه 
معدن و تولید بیش��تر باید در عمق های بیش��تر و تا 
عمق ۶۰۰ متر و بیشتر وارد شد تا ذخایر و ثروت های 
خدادادی مواد معدنی کش��ور افزایش یابد و میزان 

تولیدات معدنی به رکوردهای بالاتری دست یابد.
وی یادآور ش��د: میزان فعالی��ت بهره وری معادن 
کش��ور در حد یک درصد ذخایر معدنی کشور است 
و قابلی��ت تولید و س��رمایه گذاری بیش��تری برای 
برداش��ت و بهره برداری از معادن وجود دارد اما نگاه 
غلط به این حوزه مانع توس��عه همه جانبه این حوزه 

شده است.
مرب�وط��� نهاده�ای� متف�اوت� قوانی�ن�

چالش�جدی�
رئی��س هیات  مدی��ره انجمن معدنداران اس��تان 
اصفه��ان ب��ا بیان اینکه آغاز فعالی��ت یک معدن به 
اس��تعلام تخصصی از محیط زیست، منابع طبیعی و 
اخذ مجوز از صنعت، معدن و تجارت اس��ت، گفت: 

ای��ن ۳ نهاد متولی هرک��دام دارای قوانین و ضوابط 
مختلفی هس��تند که در بس��یاری از مواقع همدیگر 
را نق��ض و ای��ن امر چالش زیادی برای فعال معدنی 

ایجاد می شود.
وی اضاف��ه ک��رد: در ب��روز اختلاف��ات بی��ن این 
دستگاه ها، هیات یا دستگاه حل اختلاف بین بخشی 
وج��ود ندارد و در بعض��ی از مواقع این تعارض ها به 
مردمی محلی رسیده و تنش های اجتماعی را ایجاد 
می کند یا کار به دعواهای حقوقی و قضایی می کشد 
که همه اینها محیط کس��ب و کار معدن را بس��یار 

پر تنش و پر ریسک کرده است.
وی با بیان اینکه ایران در تولید سنگ های تزیینی 
مقام دوم دنیا را دارد، خاطرنشان  کرد: در این حوزه 
به اندازه کش��ور ترکیه فرصت برداش��ت و تولید در 
اس��تان اصفهان وجود دارد ام��ا موانع قانونی و نبود 
نقطه مش��ترک برای توس��عه عرصه معدن موجب 
فراموش شدن این ظرفیت های مهم اقتصادی شده 

است.
وی به باطله ها و ضایعات معادن اشاره  کرد و گفت: 
برحس��ب قانون این مواد معدن��ی در اختیار وزارت 
صنعت، معدن وتجارت و در مناطق حفاظت ش��ده 
نیاز به مجوز از محیط زیست است و معدن کاران حق 
بهره برداری از آن را ندارند در حالی که حدود ۴برابر 
می��زان تولیدات م��واد معدن��ی، باطله های معدنی 
ایجاد می ش��ود که قابلیت استفاده از آن برای موارد 
استفاده دیگر وجود دارد اما بی توجهی به این حوزه 
موجب انباشته س��ازی و بدوناس��تفاده شدن آن در 

محیط زیست شده است.
تغیی�ر��� و� قوانی�ن� اص�اح� ض�رورت�

نگرش�ها�
مولایی از مس��ئولان خواس��ت تا با تغییر نگرش 
ب��ه حوزه معدن و کمک ب��ه تکمیل زنجیره تولید و 
فراوری آن، ظرفیت های اقتصادی آن محقق و منافع 

عمومی نیز به صورت مطمئن تضمین خواهد شد.
وی یادآور شد: معدن کاران حفظ محیط زیست و 
منابع طبیعی را وظیفه خود می دانند و سازمان های 
نظارت��ی در این حوزه با ن��گاه جامع به حوزه معدن 
و عرصه ه��ای طبیع��ی اط��راف محل ه��ای وق��وع 
معدن، مدل مش��خصی ارائه بدهن��د و برای کمک 
به حفظ س��رمایه های زیست محیطی امکان توسعه 
زیرساخت ها مثل جنگل کاری فراهم بوده و تاکنون 

انجام شده است.
ای��ن فعال معدن��کار بازنگ��ری در قوانین محیط 
زیس��ت، مناب��ع طبیع��ی و معدن و تش��کیل یک 
مجموع��ه قانون جام��ع و مانع و رفع تناقضات آن را 
ضرورتی برای توسعه اقتصادی بیان  کرد و اظهارکرد: 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قادر به اجرای همه 
ظرفیت های پیش بینی شده در قانون معادن نیست 
و در حالی که نهاد بالادس��تی و نماینده بدون منازع 
و مس��ئول حاکمیتی فعالیت های معدنی محسوب 
می شود اما در برخی از مواقع قادر به دفاع از فعالیت 

سرمایه گذاران به دلیل نقص قوانین نیست.
وی تعام��ل با دانش��گاه ها برای انجام فعالیت های 
تحقیقاتی را از دیگر پیش��نهادات خود بیان  و اضافه 
ک��رد: برقراری این ارتب��اط و انجام فعالیت علمی و 
پژوهش��ی کیفیت کار را افزایش می هد و برای این 
موض��وع ورود دانش��گاه ها برای کم��ک به تعمیق و 
بستر س��ازی علمی برای امور معدن و صنایع معدنی 

در این حوزه لازم است.
معادن�ظرفیتی�مغفول���

حسام الدین فرهادی، مش��اور کمیسیون معادن 
اتاق بازرگانی اصفهان گفت: رتبه اول تولید سرب و 
روی، رتب��ه اول تولید گرانیت و مرمریت، رتبه دوم 
تولید تالک و فلدسپات و رتبه پنجم ذخایر قطعی را 
در کشور داریم اما این ظرفیت ها مغفول مانده است.

وج�ود��۵درصد�ذخای�ر�معدنی�جهان���
در�ایران

به گفت��ه فرهادی، قانون مع��ادن، بهترین چراغ 
راه فعالی��ت در ای��ن حوزه و نظارت دس��تگاه های 
بالادستی است اما اجرای سلیقه ای قوانین و تحمیل 
آیی��ن نامه های دس��تگاه هایی مثل منابع طبیعی و 
محیط زیس��ت و عدم حمایت وزارت صنعت، معدن 
وتجارت موجب کمرنگ ش��دن اصل قانون ش��ده و 
چالش های جدی  را برای فعالان معدنی ایجاد کرده 

اس��ت. وی نگاه دس��توری از بالا به پایین در حوزه 
معادن و عدم مسئولیت پذیری وزارت صنعت، معدن 
وتجارت نس��بت به وظایف خود در قبال معدنکاران 
را موج��ب تحمیل هزینه ه��ای زیادی به این عرصه 
دانس��ت و اظهارکرد: بطور مث��ال یکی از مهم ترین 
مس��ائل بخ��ش مع��دن در زمان حاضر ع��دم ورود 
فناوری های جدید معدنکاری و وجود ماش��ین آلات 
فرس��وده معدنی بوده که قانونگ��ذار در مواد ۱۰۹-

۱۱۰-۱۱۱ قان��ون این نقص را پیش بینی کرده ولی 
وزارت صنعت، معدن وتجارت نه تنها کمکی به امر 
نک��رده بلکه با بخش��نامه جدید معاونت معدنی این 
وزارتخانه، این حق سلب شده که چنین رفتارهایی 
به توس��عه، اش��تغال و تولید آسیب های زیادی وارد 

می کند.
فره��ادی با تایید گفته های دیگر فعال معدنی در 
خصوص میزان اشتغال و حرفه های وابسته به معدن، 
گف��ت: تولید مواد اولی��ه کارخانه های بزرگ، ایجاد 
اشتغال مستقیم و غیرمستقیم، کاهش وابستگی به 
واردات موادپایه و رش��د درآمد ملی و افزایش تولید 
ناخالص داخلی از نتایج فعالیت های معدنی بوده اما 
اهمیت این موضوعات کمتر مورد توجه قرار گرفته 
است. به گفته وی استفاده از متخصصین و توجه به 
صلاحیت فنی افراد معدنکار را برای مدیریت منابع 
و کاهش ریس��ک س��رمایه گذاری مهم بیان  کرد و 
ادامه داد: توانایی مالی مهم ترین گزینه برای صدور 
صلاحی��ت مالی و فنی و ارائه مجوز برای معدنکاری 
بوده و ایرادات زیادی به این دستورالعمل وارد است.

وی چالش های س��امانه الکترونیکی حدنگاری و 
تج��ارت جدید را برای ثبت اطلاعات و ارائه خدمات 
را آس��یب دیگر این حوزه معرفی کرد و یادآور ش��د: 
هرکس��ی در هر اداره ای به خ��ود اجازه می دهد که 
عرص��ه را ب��رای معدندار تنگ کند و ش��رکت نفت 
شهرستان ها برای تامین سوخت مصرفی دستگاه ها 
به مدل مختلف معدنکاران را تحت فش��ار می گذارد 

و نگاه غلطی نسبت به معدنکار وجود دارد.
�ل�زوم�اس�تفاده�از�معادن�برای�کاهش���

وابستگی�به�اقتصاد�نفتی
علی خان نصر اصفهانی، استاد معدن دانشگاه آزاد 
اس��لامی اصفهان با اش��اره به نقش فعالیت معدنی 
در توس��عه اقتصادی گفت: فعال سازی معادن برای 
رشد اقتصادی پایدار نقش اساسی دارد و به افزایش 
درآمد ملی کمک می کند و با توجه ویژه به این حوزه 
حتی با تجدید تحریم های اما این چالش به فرصت 

تبدیل می شود.
وی در بخ��ش دیگ��ر میزگرد ایرن��ا به موضوعات 
علم��ی حوزه معدن و تاثیرات آن در اقتصاد اش��اره  
کرد و افزود: معدن کاری در اصفهان بیش از ۲ هزار 
س��ال قدمت دارد و یکی از فرصت های مهم توسعه 
اقتصادی محسوب می شود و برای کاهش وابستگی 
به اقتصاد نفتی باید از ظرفیت معادن استفاده کرد.

به اعتقاد نصر، معادن آغازگر جهش تولید خواهند 
بود ولی در تامین نیازهای مالی، نقش��ه ها و مدارک 
فنی، و تجیهزات اکتش��اف کمک تخصصی در این 
عرصه انجام نمی شود و همین موضوع موجب رونق 

حداکثری در این عرصه نشده است.
وی ب��ا بیان اینک��ه در حوزه اقتص��ادی نیازمند 
قوانین ایالتی هستیم، تصریح  کرد: تعداد زیاد قوانین 
موجب ایجاد حاشیه و نقض همدیگر می شود که بر 
اساس دس��تورالعمل های محلی امکان برنامه ریزی 
متناس��ب با هر منطقه فراهم می ش��ود و کاغذبازی 

اداری را به حداقل کاهش می دهد.
وی افزود: نگاه به اکتشاف و فعالیت معدنی نیازمند 
تغییر سیاست و نیروی محرکه برای سرمایه گذاری 
در این بخش است که تامین امنیت فعالیت در این 

حوزه از اهمیت خاصی برخوردار است.
نداشتن�نقشه�راه�مناسب�و�سیاست�گذاری���

جزیره�ای
به اعتقاد نصر اصفهانی، این پژوهشگر حوزه معدن 
نبود نقش��ه راه متناس��ب با هر استان، محرومیت از 
س��رمایه و فناوری جهانی، بی توجهی به اکتشافات 
پای��ه و تفصیلی، ناهماهنگی با قوانین بالادس��تی و 
مداخ��لات قانونی، سیاس��ت گذاری های مقطعی و 
جزیره ای در صادرات معدنی و بی توجهی به مهارت 

و آموزش از جمله های چالش این حوزه است.

وی ب��ا بیان اینکه س��رمایه گذاری در هر حوزه ای 
نیازمند بس��تر امن اس��ت، خاطرنش��ان کرد: حوزه 
معدن به ورود س��رمایه های جدید به منظور رشد و 
توسعه فناوری های معدنی نیاز دارند و مسائل مالی 
چال��ش ویژه این حوزه ب��وده که به خصوص تامین 
سرمایه در گردش و ارائه تسهیلات بانکی ارزان نرخ 

به حل این موضوع کمک می کند.
وی اضافه کرد: باید توجه داش��ت که نبود تامین 
م��واد اولیه صنعت برای جهش تولید به معنای نبود 
ذخایر کافی نیس��ت بلکه نبود اکتش��اف به موقع و 

درست این ذخایر است.
اص��لاح قوانی��ن و رعایت مص��رف حقوق دولتی، 
توج��ه ویژه به اقتصاد معادن، حمایت از معدنکاران 
و تعام��ل بین دانش��گاه و معدن��کاران از موضوعات 
مش��ترک و خواس��ته های ای��ن فع��الان تولیدی و 
اقتصادی در اس��تان اصفهان بود که در این میزگرد 

ایرنا مطرح شد.
ل�زوم�تعام�ل�بی�ن�نهاده�ا�و�اص�اح���

مقررات�
 در قانون معادن بدلیل نگرش توسعه ای به بخش 
معدن پیش بینی ش��د ک��ه ۶۵ درصد حقوق دولتی 
دریافتی از معادن به وزارت صنعت، معدن وتجارت 
باز پرداخت ش��ود تا صرف توسعه اکتشافات معدنی 
و ایجاد زیرس��اخت برای توسعه فعالیت های معدنی 
ش��ود و پن��ج درصد دیگ��ر آن به توس��عه و عمران 
مناط��ق وقوع مع��دن اختصاص یابد و ۱۲ درصد به 
در بازس��ازی مناطق عملیاتی مناطق معدنی وزارت 
جهاد کشاورزی اختصاص یابد که اگر این قانون به 
صورت کامل اجرا شود بسیاری از هزینه های تحمیلی 
به معدنکاران کاهش و تنش های اجتماعی مدیریت 
خواهد ش��د. مولایی این فعال معدن��کار با انتقاد از 
اجرایی نشدن قوانین معدنکاری مثل مصرف صحیح 
درآم��د حقوق دولتی، گفت: قانون معادن به صورت 
جامع و کامل موضوع حفظ عرصه های محیط زیست 
و مناب��ع طبیعی را پیش بینی ک��رده که اختصاص 
س��همی از حقوق دولتی ب��رای این موضوع مصداق 
بارز جامعیت این دسته از قوانین است. سرجوقیان، 
معاون س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان با 
بیان اینکه شرایط تشکیل و ایجاد مواد معدنی تابع 
شرایط زمین شناس��ی است، اظهارکرد: جابه جایی 
مع��دن امکان پذیر نبوده اما ب��ا تغییر نگرش امکان 
استفاده از معادن به صورت مطلوب وجود داشته تا 
منابع طبیعی و محیط زیس��ت حفظ شود که تحقق 
این امر به تعامل بین دس��تگاه ها و اصلاح قوانین و 

مقررات نیاز دارد.
وی خاطرنشان  کرد: با این وصف معدنکاران ملزم 
شده با تخریب صورت گرفته، در مکان دیگری مرتع 
ایجاد کرده و محل تخریب شده را نیز بازسازی کند.
وی یادآورش��د: حق��وق دولتی بر اس��اس قانون 
باید در حوزه ه��ای مختلف منابع طبیعی، نیازهای 
زیرس��اختی و خدمات��ی هزینه ش��ود ک��ه یکی از 
محل ه��ای هزینه حقوق دولت��ی معادن، اختصاص 
۱۵ درص��د حقوق دولتی برای منطقه ای اس��ت که 
معدن در آن واقع است، چرا که ممکن است فعالیت 
معدن��ی، جاده ها، منابع آب زیرزمینی و بهداش��ت 
منطق��ه را تحت تاثی��ر قرار دهد و البته نحوه هزینه 
این ۱۵ درصد، برحسب تشخیص و تصمیم شورای 

برنامه ریزی هر استان است.
از�ورود�افراد�غیر�متخصص�جلوگیری���

شود
به گفته نصر این استاد دانشگاه، کمک به توسعه 
فن��اوری در ای��ن عرص��ه و اس��تفاده از تجهیزات و 
دستگاه های جدید و همچنین فعالیت های آموزشی 
ب��رای فعالان وس��رمایه گذاران این بخش به رش��د 
اقتصادی کمک ک��رده و زمینه های افزایش درآمد 
غیرنفتی را فراهم می کند زیرا بسیاری از افراد که به 
مع��دن ورود می کنند تخصص خاصی در این زمینه 
ندارند و نتیجه کار آنها به هم ریختن محیط زیست، 

هدر رفتن ذخایر موجود و سرمایه است.
وی اضافه ک��رد: ام��کان اختص��اص بودجه برای 
آم��وزش از محل حقوق پرداخت��ی معدن کاران به 
حساب خزانه فراهم است اما بی توجهی به پرداخت و 
تمرکز بر آموزش موجب شده این اتفاق انجام نگیرد 
که با رفع موانع و حمایت مالی از سازمان های فعالی 
همچون س��ازمان نظام مهندس��ی معدن در استان 
ب��ا بیش از ۲۵۰۰ عضو ب��ا تخصص های بالا که کار 
نظارت بر عمیات اکتش��اف، معدن��کاری، فراوری و 
متال��ورژی را برعه��ده دارند جایگاه و نقش بس��یار 
مهمی در آموزش و مش��اوره حمایتی از معدنکاران 

پیدا می کنند.
ضرورت�تکمیل�زنجیره�تولید���

نص��ر اصفهانی بی توجهی به ضایعات و باطله های 
مع��ادن و رهاکردن آنه��ا در طبیعت را دیگر چالش 
پی��ش روی صنع��ت معدن��ی کش��ور اعلام ک��رد و 
خاطرنش��ان س��اخت: حجم بالای ای��ن ضایعات به 
محیط زیس��ت صدم��ه زده و به دلی��ل عدم تکمیل 
چرخ��ه تولید در این بخ��ش، این منابع اقتصادی و 

مالی مورد بی توجهی قرار گرفته است.
وی ادامه داد: برای تحقق جهش تولید، در صورتی 
امکان پذیر اس��ت که به صنایع بالادستی و فعالیت 
معدن��ی برای ایجاد ظرفیت ه��ای تولیدی و تامین 
مواد اولیه ش��رکت های بزرگ مثل فولاد توجه شود 
و بای��د در این حوزه س��رمایه گذاری و برنامه جدی 

صورت گیرد.

بهره برداری بیش از ۲۹۰ 
هزار تن مواد معدنی از چایپاره

رئی��س اداره صنع��ت، معدن وتج��ارت چایپاره از 
فعالیت ۳۵ معدن فعال در شهرستان خبرداد.

حس��ین بنک��دار در گفت وگ��و با ایس��نا ب��ا بیان 
اینک��ه درحال حاض��ر ۳۵ معدن فع��ال دارای پروانه 
بهره برداری و ۱۶ محدوده معدنی در حال اکتش��اف 
با حجم س��رمایه گذاری بیش از ۱۵۵ میلیارد ریال و 
اشتغالزایی مستقیم برای ۳۸۶ نفر مشغول به فعالیت 
هستند، افزود: سالانه بیش از ۲۹۰ هزار تن انواع مواد 

معدنی از این معادن بهره برداری می شود.
وی افزود: در راس��تای جلوگیری از خام فروش��ی 
مواد معدنی اس��تخراج ش��ده چند واحد سنگبری در 
شهرس��تان و یک واحد سنگبری مجهز در پای معدن 
احداث و راه اندازی ش��ده اس��ت. بنکدار تصریح کرد: 
هم اکنون در شهرس��تان چایپ��اره ۴۵ واحد صنعتی 
با حجم س��رمایه گذاری بیش از ۶۰۲ میلیارد ریال در 
حال فعالیت اس��ت که زمینه اشتغال مستقیم را برای 

۷۹۲ نفر از اهالی را فراهم ساخته اند.

 تعطیلی کارخانه های
  شن و ماسه 

در شهرستان ری 
فرماندار ویژه شهرس��تان ری با بیان اینکه به دلیل 
آلودگی هوا کارخانه های ش��ن، ماس��ه و بتن تعطیل 
هس��تند، اعلام کرد: یک واحد تولی��د بتن نیز پلمب 
شد ضمن اینکه نیروگاه گازی ری هم غیرفعال است.

حسین توکلی کجانی به ایرنا گفت: پس از پایداری 
شرایط آلودگی هوا و افزایش شاخص های آلایندگی، 
مصوبات ابلاغی کمیته اضطرار آلودگی هوای استان 

تهران را در شهرستان ری اجرا کرده ایم.
وی اف��زود: کارخان��ه س��یمان ری ح��دود ۱۰ روز 
اس��ت که فعالیتی ن��دارد و مخازن م��ازوت کارخانه 
س��یمان ری نی��ز پلمب ش��ده و تاکن��ون هیچ گونه 
مازوتی به عنوان سوخت استفاده نشده است. معاون 
استاندار تهران خاطرنش��ان کرد: با توجه به بالابودن 
ش��اخص های آلایندگ��ی در تهران، هم��کاران اداره 
محافظت محیط زیس��ت شهرستان ری اقدامات لازم 
را برای جلوگی��ری از فعالی��ت کارخانه های آلاینده 
این شهرس��تان انجام دادند. این مس��ئول اظهارکرد: 
در خصوص کارخانه س��یمان ری تلاش می کنیم گاز 
مورد نیاز را تامین کنیم و تا زمانی که شرایط آلودگی 
ه��وا بهبود پیدا نکن��د اجازه اس��تفاده از مازوت داده 
نمی ش��ود. فرماندار ویژه شهرس��تان ری یادآور شد: 
شاخص هایی که از ۳ نقطه شهرستان گرفته می شود 
در برخی از س��اعت ها عمدتا بالابوده و س��فارش ما به 
مردم این اس��ت که به توصیه های اورژانس برای زمان 

آلودگی هوا را رعایت کنند.
در چند روز گذش��ته به دلیل افزایش آلودگی هوا و 
داده های شرکت کنترل کیفیت هوای تهران که نشان 
می دهد غلظت آلاینده دی اکس��ید گوگرد که ارتباط 
مستقیمی با مصرف مازوت در صنایع و نیروگاه ها دارد 
این گمانه زنی ها که واحدهای صنعتی بزرگ مقیاس 
جن��وب تهران مازوت اس��تفاده می کنن��د را افزایش 
داده است. شهرس��تان ری با جمعیتی در حدود یک 
میلیون نفر در جنوب اس��تان تهران واقع شده است، 
این شهرستان به دلیل استقرار صنایع بزرگ پایتخت 
در آن و همچنین قرارگیری در حاشیه کمربندی های 
کلان ش��هر تهران هم��واره یک��ی از آلوده ترین نقاط 

استان تهران محسوب می شود.

طرح ۳۵۰ میلیارد تومانی 
 فولاد در بناب

 به بهره برداری رسید
فاز نخس��ت مجتمع فولاد آذر حدید بناب با حضور 
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت و جمع��ی از مقام های 

استانی و شهرستانی به بهره برداری رسید.
ب��ه گزارش ایرنا، برای س��اخت فاز اول این مجتمع 
فولاد ۳۵۰ میلیارد تومان س��رمایه گذاری شده است. 
ظرفی��ت تولید ف��از اول این کارخان��ه ۲۰۰ هزار تن 
ش��مش فولادی در سال اس��ت و با بهره برداری از آن 
برای ۴۰۰ نفر به طور مس��تقیم فرصت ش��غلی ایجاد 
دشه است. کل سرمایه گذاری مجتمع تولید فولاد آذر 
حدید ۵۰۰ میلیارد تومان است. علیرضا رزم حسینی، 
وزیر صنعت، عمدن و تجارت، برای انجام س��فر کاری 
۲ روز در آذربایجان ش��رقی به سر می برد.  شهرستان 
۱۴۰ هزار نفری بناب در ۱۰۵ کیلومتری جنوب تبریز 
واقع شده و یکی از شهرستان های صنعتی آذربایجان 

شرقی محسوب می شود.
وزیر صنعت و معاون��ان او در اتاق بازرگانی تبریز با 
فع��الان اقتصادی و نمایندگان آذربایجان ش��رقی در 

مجلس شورای اسلامی دیدار و گفت وگو کردند.

روی�خط�خبر
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مقاومت فولاد در برابر اصلاحات
مرضیه احقاقی 

خبرنگار

وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت در روزهای آغازین 
فعالی��ت خود در این وزارتخانه وعده کاهش قیمت فولاد 
را داد. وعده ای که نه تنها عملی نش��د، بلکه ش��اهد رشد 
چش��مگیر نرخ ف��روش این فلز در معام��ات بورس کالا 

بودیم.
 در چنی��ن ش��رایطی رزم حس��ینی ب��ار دیگ��ر وعده 
کاهش قیمت ها را داده اس��ت. متاس��فانه یا خوشبختانه 
سیاس��ت گذاران تعیین قیمت محصولات را جزو وظایف 
خ��ود می دانن��د و گم��ان می برند با امضای بخش��نامه و 
مصوب��ه از پ��س تنظی��م بازار ب��ر می آین��د. درحالی که 
تجربه غیر از این را نش��ان داده است.  قیمت فولاد مانند 
س��ایر فلزات از پارامترهای کان اقتصادی کش��ور نشأت 
می گی��رد. عاوه ب��ر این، ن��رخ دلار و قیمت های جهانی 

نیز در تعیین نرخ این فلز به ش��دت موثر هس��تند. بدون 
تردید این متغیرها با امضای وزیر اصاح نمی شوند. با این 
وجود، از سیاس��ت گذاران انتظار می رود عزم خود را برای 
بازگش��ت تعادل به این بازار ج��زم کنند؛ یعنی با تنظیم 
عرضه و کاهش تقاضای واس��طه  ها، مان��ع التهاب هرچه 
بیش��تر در معامات این محصول ش��وند.  گفتنی اس��ت 
در ای��ن میان عده ای ازجمله نمایندگان مجلس ش��ورای 
اسامی اصرار دارند قیمت فولاد براساس هزینه تمام شده 

این محصول تعیین شود. 
درواق��ع ای��ن راه��کار را زمینه س��از رف��ع چالش ها و 
کمبوده��ای ای��ن ح��وزه می دانند. ب��ا این وج��ود باید 
خاطرنش��ان کرد که از منظر اقتصادی این اقدام منطقی، 
علمی و عملیاتی به نظر نمی رس��د، چراک��ه امکان ایجاد 
شکاف قیمتی میان هزینه تولید و قیمت فروش در دوران 
بی ثباتی اقتصادی وجود دارد. ش��کافی که به قاچاق کالا، 

رشد واسطه گری و رانت منجر می شود.

س��خنگوی کمیس��یون تلفی��ق بودج��ه ۱۴۰۰ گف��ت: 
درآمده��ای حاصل از صادرات مواد معدنی، فلزی غیرفلزی، 
نف��ت، گاز و پتروش��یمی خام و نیمه خام مش��مول مالیات 

می شوند.
به گزارش ایمنا، رحیم زارع در نشس��ت خبری با تشریح 
مصوب��ات کمیس��یون تلفیق اظه��ار کرد: موضوع نخس��ت 
نشست شیوه اخذ مالیات بر ارزش افزوده بود که بر اساس آن 
دهک های ثروتمند از این معافیت برخوردار نخواهند ش��د. 

مصوبه دوم درباره اصاح درآمدهای مالیات بر ارزش افزوده 
بود که بر اس��اس آن از ۸۱ هزار میلیارد تومان به ۱۱۳هزار 
میلی��ارد تومان افزای��ش پیدا کرد البته ب��دون آنکه نرخی 
رش��د کند. وی با اشاره به فعالیت س��امانه مدعیان از سال 
گذشته و فرآیند تکمیل آن در امسال گفت: بر اساس قانون 
برنامه ششم، ۶درصد از ۹درصد جی دی پی )GDP( اسمی 
ی��ا تولی��د ناخالص داخل��ی از محل درآمده��ای مالیات بر 
ارزش افزوده است. سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه اضافه 

کرد: بر اس��اس رش��د اقتصادی که دولت برای س��ال آینده 
پیش بینی کرده اس��ت، با خروج از شرایط کرونا، درآمدهای 
ناش��ی از مالیات بر ارزش اف��زوده از ۸۱ هزار میلیارد تومان 
به ۱۱۳ هزار میلی��ارد تومان افزایش پیدا خواهد کرد. زارع 
افزود: مصوبه س��وم، حذف معافیت مالی��ات بر ارزش افزوده 
در مناطق آزاد بود که تاکنون این معافیت داده می ش��د اما 
کمیس��یون تلفیق این معافیت را حذف کرد. البته ش��رایط 
معافی��ت بر عملکرد طبق قان��ون خاص خود و قانون احکام 

دائمی که در س��ال ۹۶ خواهد بود و ای��ن مصوبه، معافیت 
مالیات ب��ر ارزش افزوده در مناطق آزاد، ن��ه مناطق ویژه را 

شامل می شود. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: همچنی��ن با ه��دف جلوگیری از 
خام فروش��ی و حمایت از تولی��د داخل درآمدهای حاصل از 
صادرات مواد معدنی، فلزی غیرفلزی، نفت، گاز و پتروشیمی 
خام و نیمه خام مش��مول مالیات می ش��وند. البته صادرات 

محصول مشمول مالیات و عوارض نیست.

درآمدصادراتموادخامونیمهخاممشمولمالیاتمیشوند

فولاد یکی از صنایع استراتژیک به شمار می رود 
که می تواند نقش ویژه ای در ارزآوری برای کش��ور 
ایفا کند. بر همین اس��اس نیز رشد صادرات فولاد 
بای��د از اهمیت وی��ژه ای برخوردار باش��د و موانع 
موجود در مس��یر آن برداشته ش��ود. توجه به این 
نکته ضروری به نظر می رس��د که ظرفیت س��نجی 
ب��رای این صنعت اهمی��ت وی��ژه ای دارد، چراکه 
بدین ترتی��ب می توان نیاز صنای��ع داخلی به فولاد 
را تخمی��ن زد و برای صادرات م��ازاد نیاز داخلی 
برنامه ریزی کرد. ضرورت توس��عه صادرات به ویژه 
با رش��د ظرفی��ت تولید ای��ن فلز طی س��ال های 
گذش��ته اهمیت ویژه ای یافته اس��ت. از این رو هر 
نوع محدودیتی در مس��یر صادرات ازجمله حذف 
معافیت های مالیاتی صادرات��ی غیرمنطقی به نظر 
می رسد. به ویژه که کش��ور ما در شرایط تحریمی 
ق��رار دارد و فروش ف��ولاد و محصولات فولادی با 

چالش های بسیاری همراه است. 
البته در طول س��ال های اخی��ر مفاهیمی مانند 
تکمی��ل زنجیره ارزش بی��ش از پیش مورد توجه 
قرار گرفته اند. تاش برای تولید محصولات نهایی 
در ح��وزه صادرات نیز مورد توجه اس��ت. چنانچه 
اهداف تبیین ش��ده در این حوزه اجرایی شود، از 
یک س��و صنایع به سمت و سوی تکمیل شدن گام 
بر می دارند و از س��وی دیگر، موقعیت های شغلی 
جدیدی ایج��اد خواهد ش��د و بدین ترتیب زمینه 

رونق و توسعه اقتصادی فراهم می شود. 
در ادامه باید به سیاس��ت های اشتباه مسئولان 
به عنوان مانعی در مسیر رش��د صنایع اشاره کرد. 
بخش��نامه ها و دس��تورالعمل های متفاوت��ی ک��ه 
با ه��دف بازگش��ت آرامش به ای��ن زنجیره صادر 
می شوند اما درنهایت نتیجه عکس به دنبال دارند. 
این دس��ت مصوب��ات تولیدکنن��دگان را از ادامه 
فعالیت صنعتی دلس��رد می کند. بر همین اساس 
نیز طی س��ال های گذشته ش��اهد رشد دلالی در 
در ح��وزه فولاد هس��تیم. بر همین اس��اس از این 
سیاس��ت گذاران انتظار می رود طرح ها و مصوبات 
خود را با کار کارشناسی و تکیه بر صادرات تدوین 

و تصویب کنند.
توجه ب��ه این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
ص��ادرات تنه��ا راه نجات تولی��د در صنعت فولاد 
اس��ت. مسیری که در عین حال زمینه توسعه این 
صنع��ت و تداوم تولی��د آن را نیز فراهم می کند. با 
این وجود، در موارد متعددی شاهدیم که متولیان 
امر با اخذ سیاست های اشتباه اقدام به تنظیم بازار 
فولاد می کنند. درحالی که روش های منطقی تری 

برای تنظیم بازار این فلز وجود دارد.
درواق��ع برای رفع این چالش در درجه نخس��ت 
بای��د علت اصلی آن کش��ف ش��ود. ب��دون تردید 
ص��ادرات را نمی توان علت رش��د قیمت دانس��ت، 
چراک��ه می��زان صادرات ما در س��ال گذش��ته به 
مراتب بیش��تر از امسال بود اما ش��اهد این حجم 
از نابس��امانی و کمبود و رشد قیمت در بازار فولاد 

نبودیم. 
به ع��اوه آنکه مجموع صادرات ف��ولاد از ابتدای 
امس��ال تاکنون کاهش یافته اس��ت؛ بنابراین باید 
به دنبال س��رنخ اصلی ای��ن ماجرا ب��ود. درواقع از 
بررس��ی آمار کاهش صادرات فولاد اینطور نتیجه 
گرفته می ش��ود که اف��ت فروش در ب��ازار جهانی 
راه حل رفع این مش��کل نیست و از بررسی شرایط 
موجود می توان اینطور نتیجه گرفت که در ماه های 
گذش��ته تقاضا برای خرید فولاد به شدت افزایش 
یافته اس��ت.  ای��ن تقاضا مصرفی نیس��ت. درواقع 
پول های سرگردان در دس��ت مردم افزایش یافته 
و به س��مت بازار فولاد روانه ش��ده اس��ت. همین 
موضوع را باید علت اصلی گران شدن قیمت فولاد 
در ماه های اخیر دانس��ت. البته عوامل دیگری نیز 
در این رشد قیمتی موثر بوده اند. ازجمله این موارد 
می توان به کمبود مواد اولیه اش��اره کرد. همانطور 
که پیش تر هم اش��اره شد میزان تولید در زنجیره 
فولاد به مراتب بیشتر از نیاز داخلی برآورد می شود؛ 
بنابراین این کمبود در سایه مدیریت عرضه ایجاد 

می شود.
از مجم��وع م��وارد یادش��ده این گونه برداش��ت 
می ش��ود که صادرات منش��أ گرانی فولاد و کمبود 
در بازار صادرات نیس��ت؛ بنابرای��ن نباید با چنین 
تصمیمات اشتباه و ناکارآمدی به گونه ای عمل کرد 
که به ضرر تولیدکنندگان صنایع فولادی کشور و 

صادرکنندگان منجر شود.

یادداشت

2رکنسیاستگذاری
دربازارفولاد

آشفتگیادامهدارد

سیاستهایدلاریجوابنمیدهد

سخنپایانی

اب��وذر انص��اری، کارش��ناس ب��ازار کالا در گفت وگو با  
»روزگار معدن« علت اصلی اجرایی نشدن وعده های وزیر 
صنعت، معدن و تجارت برای کاهش قیمت فولاد در بازار 
داخلی را نادرس��ت بودن این اهداف دانس��ت و افزود: مگر 
شاخصه های اثرگذار بر قیمت را وزیر مشخص می کند که 

درنهایت قیمت را مشخص کند؟ 
وی اف��زود: قیم��ت فولاد از ۲ پارامت��ر اصلی نرخ دلار و 
قیمت این محصول در بازار جهانی نش��ات می گیرد؛ بدون 
تردید کنترل این ش��اخصه ها از توان و حیطه وظایف وزیر 
نی��ز خارج اس��ت؛ درنتیج��ه هر ادعایی مبن��ی بر کنترل 
قیمت ه��ا و کاهش ن��رخ فولاد در ب��ازار داخلی بی نتیجه 

می ماند.
رشدقیمتدربازارجهانی�

این کارش��ناس ب��ازار در ادامه علت اصلی رش��د قیمت 
فولاد را در یک ماه اخیر رشد قیمت این محصول در بازار 
جهانی دانست و تاکید کرد: طبیعی است که هیچ مانعی در 
مسیر تاثیر رشد قیمت جهانی بر بازار داخلی وجود ندارد. 
درواقع هدف مشخص ش��ده از سوی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت اش��تباه اس��ت. همین موضوع نیز موجب می شود 
شعار بدهند؛ شعارهایی که در عمل اجرایی نمی شود. این 
درحالی اس��ت که از وزیر صنع��ت، معدن و تجارت انتظار 

می رود نقش خود را در تنظیم بازار فولاد اجرایی کند. 
افزایشعرضهوکاهشواسطهگری�

انص��اری گف��ت: در ش��رایط تحری��م و محدودیت های 
بین الملل��ی و انحص��ار در عرض��ه و انتظ��ارات تورمی در 
عوامل بنی��ادی اقتصاد کان؛ برای آنک��ه عرضه کننده از 
عرضه امتناع نکند یا عرضه خود را به تاخیر نیندازد )الزام 
به رعایت کف عرضه( و تا آنجا که می ش��ود مواد اولیه ای 
که باید در خط تولید اس��تفاده ش��ود به کالای تجاری و 
س��رمایه ای و محملی برای س��فته بازی و کسب سود بدل 
نش��ود )مدیری��ت تقاضا( وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
به عن��وان متولی عرضه کنن��ده و تقاضاکنند باید به خوبی 
نق��ش خود را ایفا کند. در همین ح��ال، انتظارات تورمی 
نیز زمینه رشد تقاضا برای خرید فولاد را به شدت افزایش 
داده اس��ت. تقاضایی که دیگر مصرفی نیس��ت و با حضور 

دلالان و واس��طه ها جان می گیرد. در چنین ش��رایطی از 
وزارتخانه انتظار می رود برای بهبود شرایط پیش رو زمینه 
افزایش عرضه و کاهش تقاضای واسطه گری را فراهم کند. 
یعن��ی می توان��د با تنظیم کف عرضه قابل اجرا متناس��ب 
با میزان تولید واحدها و تقاضای بازار، به کنترل ش��رایط 
بپ��ردازد. در همین ح��ال تقاضای خری��د را با بکارگیری 
س��امانه بهین یاب، ش��فاف و واقعی کند. ب��دون تردید در 

چنین شرایطی قیمت ها متعادل می شوند. 
وی در پاس��خ به س��والی مبنی بر اظه��ارات نمایندگان 
مجلس ش��ورای اسامی و س��ایر سیاست گذاران مبنی بر 
تامی��ن نیاز داخلی و س��پس توجه ب��ه نیاز خارجی گفت: 
متاس��فانه بس��یاری از سیاس��ت گذاران کش��ور با اصول 
علم اقتصاد آش��نایی ندارن��د؛ درنتیجه در عملکرد خود با 

چالش های جدی روبه رو می شوند. 
فروشخارجازبورسممنوع�

انص��اری گف��ت: در گزارش ارائه ش��ده از س��وی مرکز 
پژوهش ه��ای مجلس ش��ورای اس��امی تاکید ش��ده که 
نمی ت��وان صادرات را منوط به عرضه در بازار داخلی کرد، 
چراکه صادرات زمان بر اس��ت و ب��ه برنامه ریزی نیاز دارد. 
بنابراین راه حل درست این است که وزارت صنعت، معدن 
و تجارت نیاز بازار داخلی را مشخص و از واحدهای فولادی 

بخواهد این نیاز را تامین کنند.
 در همین حال، عرضه خارج از بورس را هم ممنوع کند؛ 
یعنی محصول یا باید از طریق مکانیسم بورس عرضه شود 
یا صادر شود. اما صادرات را به عرضه در بورس کالا منوط 
نکند، چراکه این مصوبه در عمل اجرایی نمی ش��ود. فرقی 

هم نمی کند امضای چه شخصی پای آن باشد.  
انصاری در پاسخ به سوالی مبنی بر وابسته نکردن قیمت 
شمش عرضه شده در بورس کالا به قیمت ارز و نرخ فروش 
این محصول در بازار جهانی گفت: تجربه نش��ان داده سود 
تغییر در فرمول قیمت گذاری به جیب مصرف کننده نهایی 
نم��ی رود. کما اینکه در س��ال ۹۷ نیز برای یک بازه زمانی 
ی��ک تا ۲ ماهه ای��ن تجربه اجرایی ش��د. بدین معنی که 
ن��رخ ارز را در ب��ورس کالا برابر ۴۲۰۰ تومان اعام کردند. 
هنوز با گذش��ت حدود ۲ س��ال، رانت ایجادشده درنتیجه 

این سیاست اشتباه موردبحث است. در این میان، عده ای 
خواه��ان تعیی��ن قیمت کالاها براس��اس نرخ تمام ش��ده 
هس��تند و گ��ره زدن بهای عرضه ه��ر محصولی در بورس 
کالای کش��ور به نرخ های جهانی را عام��ل گرانی در بازار 
می دانند. اما براساس علم روز اقتصاد و تجربه بارها آزموده 
ش��ده در کشور مسجل ش��ده که حتی تعیین قیمت یک 
محصول براس��اس نرخ تمام شده نمی تواند باعث شود یک 
کالا با همان قیمت دستوری اعامی به دست مصرف کننده 
نهایی برسد. چنین نحوه تصمیم گیری فقط فرصتی برای 
توزی��ع ران��ت و ایجاد ثروت بادآورده ب��رای عده ای خاص 

به شمار می رود. 
درواق��ع به��ای واقعی ه��ر محصولی، قیمتی اس��ت که 
ب��ازار ب��رای آن تعیین می کند و نه بهای تمام ش��ده تولید 
کالای م��ورد نظ��ر. این گزاره در بس��یاری از کش��ورهای 
جهان به عنوان یک اصل پذیرفته ش��ده و همچنان جدل 
بر سر آن در کشور ادامه دارد. به عنوان مثال، در حالی که 
همچن��ان برای تامین نهاده ه��ای دامی ارز ۴۲۰۰ تومانی 
اختصاص داده می شود اما قیمت هر کیلوگرم مرغ از کمتر 
از ۱۰ ه��زار توم��ان به ۳۰ هزار تومان رس��ید. مثال دیگر 
اخت��اف بین قیمت مصوب و قیمت بازار آزاد لاس��تیک 
اس��ت. درواقع بهای این محصول براس��اس عوامل بنیادی 
و انتظ��ارات تورمی جامعه بی توجه به حمایت های دولتی 

افزایش داشت.
 در این ش��رایط حتی اگر بهای پایه فولاد براس��اس ۵۰ 
درص��د نرخ فوب یا بر مبنای قیمت تمام ش��ده نیز تعیین 
شود، محصولی ارزان به دست مصرف کننده نهایی نمی رسد 
و فق��ط فرصتی به وجود می آید که عده ای محصول ارزان 
را از رین��گ معامات��ی بورس کالا خریداری کرده و از این 
رانت توزیع ش��ده ثروتی بادآورده کس��ب کنند و درنهایت 
نی��ز مصرف کننده نهای��ی باید کالای خود را با قیمت بازار 

آزاد خریداری کند.
 نمونه ای از این موضوع به طور مش��خص در بازار فولاد 
کش��ور در س��ال ۹۷ تجربه ش��د. در این سال در حالی که 
بهای ارز در کش��ور افزایش یافته و از مرز ۱۰ هزار تومان 
عبور کرده بود، براس��اس دس��تور وزارت صنعت، معدن و 

تجارت بهای پایه ش��مش و محصولات فولادی در بورس 
کالا ب��ر مبن��ای ارز ۴۲۰۰ تومانی تعیین ش��د. اگرچه در 
ای��ن مدت بهای ف��ولاد در تابلوی بورس کنترل ش��د اما 
محصول ارزان به دس��ت مصرف کننده نهایی نرسید و تنها 
فرصتی به وجود آمد تا عده ای به رانت بزرگی دس��ت پیدا 
کنند. حال باید دید آیا به دنبال تکرار اشتباهات پیشین و 
نمایش ارزان فروش��ی هستیم یا از تجربه گذشته استفاده 
خواهیم کرد. قیمت گذاری ها به جیب مصرف کننده نهایی 

نخواهد رفت. 
درواقع با قیمت گذاری اش��تباه تنها فضایی برای کسب 
س��ود و واس��طه گری فراه��م می ش��ود و در همین حال 

تقاضایی غیرواقعی برای خرید شکل می گیرد. 
این کارش��ناس ب��ازار تاکید کرد: راه��کار حذف دلار از 
روند قیمت گذاری را اش��تباه دانس��ت. هر ارزی در جهان 
وابس��ته به دلار اس��ت و هر کالایی، قیمت جهانی دارد که 
خود به دلار وابس��ته است؛ بنابراین چنین حذفی در عمل 

ممکن نیست.
تورمراجدیبگیرید�

وی اف��زود: بنابراین تنها راه بهبود ش��رایط کنترل تورم 
است. هدف تورم در جهان بین ۲ تا ۳ درصد برآورد می شود. 
اگر تورم کنترل ش��ود دیگر س��فته بازی و واسطه گری نیز 
ش��کل نمی گیرد. با این وجود، گویی دولت گمان می کند 
عامل گرانی مس��کن فولاد است. علت رشد قیمت خودرو 
فولاد اس��ت و... اما باید تاکید کرد رش��د قیمت فولاد نیز 
از عواملی متاثر می ش��ود که یکی از آنها انتظارات تورمی 
است. درنتیجه نباید با مقصر نشان دادن یک زنجیره تولید، 

مانعی در مسیر فعالیت آن ایجاد کرد. 
انص��اری در پایان خاطرنش��ان کرد: متاس��فانه تنظیم 
ب��ازار را به غل��ط با عنوان کاهش قیم��ت تعبیر می کنند. 
درحالی ک��ه منظ��ور از تنظیم بازار برق��راری تعادل میان 
عرض��ه و تقاضا متناس��ب با پارامتره��ای کان اقتصادی 

است. با ارزان فروشی نمی توان قیمت ها را تنظیم کرد. 
قیمت ها در بازار هوشمند هستند و براساس متغیرهای 
کان اقتصادی نوس��ان پیدا می کنند و نمی توان آنها را با 

دستور کنترل کرد. 

س��یدعلی محم��د ابویی مهری��زی، نایب رئی��س انجمن 
ن��وردکاران فولادی در گفت وگ��و با »روزگار معدن«  تاکید 
کرد: سیاست های قیمت گذاری فولاد در بورس کالا بر پایه 
نرخ دلار تبیین می شود. گویی خود متولیان امر نیز اعتقادی 

به پول ملی ندارند.
 وی اف��زود: نهاده های تولید ش��مش فولاد در قالب ریال 
تامین می ش��ود اما این محصول با احتس��اب دلار به فروش 

می رسد.
 بدون تردید این سیاس��ت ظلم به مردم است. وی افزود: 
نرخ ارز تحت تاثیر هر اتفاق سیاس��ی و کوچک ترین ناآرامی 
افزایش می یابد. حال چنانچه قرار باش��د این رشد قیمت بر 
نرخ فروش محصولات در بازار داخلی اثرگذار باش��د، بسیار 

اشتباه و به ضرر مصرف کننده نهایی خواهد بود. 
سیاستهایاشتباهالتهابزاهستند�

نای��ب رئی��س انجمن ن��وردکاران ف��ولادی گفت: همین 
سیاس��ت های اش��تباه زمینه التهاب هرچه بیش��تر در بازار 
فولاد را طی ماه های گذش��ته فراهم کرده اس��ت. بر همین 
اس��اس و با توجه به اعتراضاتی که به این سیاس��ت ها انجام 
شد، دولت شیوه نامه ای را با هدف ساماندهی عرضه و تقاضا 
در زنجی��ره ف��ولاد تنظیم و ارائه کرد. هرچند ش��اهدیم در 
مسیر اصاح این ش��یوه نامه تبصره هایی اضافه می شود که 

کارایی آن را زیر سوال می برد.
  نای��ب رئی��س انجمن نوردکاران ف��ولادی در ادامه و در 
تبیی��ن چالش های حاکم بر این زنجیره گفت: ماه گذش��ته 
حدود ۱۹۰ هزار تن ورق گرم فولادی در بورس کالا عرضه 

ش��د؛ این درحالی اس��ت که کف عرضه این محصول س��ال 
گذش��ته برابر ۲۷۰ هزار تن بود. مجموع ظرفیت تولید این 
محصول در کش��ور ۸.۵ میلیون تن برآورد می ش��ود. اما در 
کل سال شاهدیم که حتی یک سوم این تولید نیز در بورس 
کالا عرضه نمی ش��ود. یعنی باید اقرار کرد که سیاست های 
حاکم بر این زنجیره اش��تباه اس��ت و همین موضوع نیز به 
رش��د غیرقابل توجیه قیمت ها منجر می ش��ود.  متاس��فانه 
راهکارهای مناسبی نیز در این شیوه نامه ارائه نشده است و 
درنتیجه نباید امید چندانی به بهبود ش��رایط داشته باشیم. 
کما اینکه از زمان اجرای آن تاکنون نیز ش��اهد هیچ اتفاق 
مثبت��ی در بازار نبوده ایم. درنتیجه به اعتقاد من ش��یوه نامه 
موردبحث از مس��یر درست خارج ش��ده و هیچ گاه در عمل 

موفق نمی شود. 
 وی ارائ��ه اختی��ارات قابل توجه به ش��رکت بورس کالای 
ایران را در این شیوه نامه اشتباه دانست و افزود: بورس کالا 
یک ش��رکت خصوصی است؛ درنتیجه اختیارات آن باید به 
اندازه سوابقش باشد. به ویژه که هیچ ناظری هم عملکرد آن 

را تحت نظر ندارد.
ضرورتتعیینسقفقیمت�

ابویی یکی از اش��تباهات بارز در این شیوه نامه را مشخص 
نکردن س��قف قیمتی برای محصولات عرضه شده در بورس 
کالا دانست و گفت: براساس آمار، نرخ فروش فولاد صادراتی 
ایران به مراتب پایین تر از قیمت فروش این محصول در بازار 
جهانی اس��ت. به عنوان مثال، چنانچه شمش فولاد با قیمت 
۵۵۰ دلار ب��ه ازای هر ت��ن در بازار صادراتی معامله ش��ود، 

ن��رخ فروش ش��مش ایران ۱۰ درصد پایین ت��ر و برابر ۵۰۰ 
دلار برآورد می ش��ود، چراکه ایران در ش��رایط تحریم قرار 
دارد و همی��ن موضوع نیز هزینه های اضافی را به خریداران 
تحمیل می کند و از رغبت آنها را برای فعالیت مش��ترک با 

ما می کاهد. 
با این وجود شاهدیم که همان محصول با نرخ ۱۰ درصد 
بالاتر از قیمت های جهانی در بازار داخلی به فروش می رسد. 
ای��ن اختاف قیم��ت منطقی و قابل توجیه نیس��ت.  ابویی 
راه ح��ل رف��ع این چالش را تعیین س��قف قیمتی برای یک 
محصول دانس��ت و افزود: س��قف قیمتی باید براساس نرخ 
جهانی تعیین ش��ود. فروش یک محصول با قیمت بالاتر از 
نرخ جهانی در بازار داخلی معنی ندارد.  وی در همین حال 
تاکی��د کرد: تعیین کف قیمتی ب��رای فروش یک محصول 
تاثی��ری بر کنترل قیمت ها ن��دارد، چراکه تولیدکنندگان با 

مهندسی عرضه، زمینه رشد قیمت ها را فراهم می کنند. 
این فع��ال صنعت فولاد تاکید کرد: فولادس��ازان داخلی 
ترجی��ح می دهند محصولات خود را به جای عرضه در بازار 
داخل��ی صادر کنن��د، چراکه از معافیت ه��ا مالیاتی و دیگر 
مشوق ها بهره مند می شوند. همین موضوع نیز التهابات این 
بازار را تش��دید کرده اس��ت.  نایب رئیس انجمن نوردکاران 
فولادی افزود: در این ش��یوه نامه مقرر ش��ده محصول نهایی 
نیز در بورس کالا عرضه ش��ود. بدین ترتیب خرید محصول 
نهایی برای مصرف کننده نهایی دش��وار می شود و درنتیجه 
با اعتراض مردم روبه رو و در نهایت ملغی خواهد شد. ابویی 
در ادامه با اشاره به عرضه کامل محصولات بالادستی زنجیره 

فولاد در بورس کالا مطابق با این شیوه نامه گفت: هنوز این 
بند از شیوه نامه تعیین تکلیف نشده و گویی نیمه کاره مانده 
اس��ت. درنتیجه اتخ��اذ تصمیمی قطعی درب��اره این بند از 

شیوه نامه ضروری است. 
وی در ارزیاب��ی صحبت ه��ای رئیس کمیس��یون عمران 
مجلس ش��ورای اس��امی مبنی ب��ر اینکه اختی��ارات وزیر 
صنعت، معدن و تجارت را افزایش می دهیم تا بتواند زمینه 
اف��ت قیمت فولاد را فراهم کن��د، گفت: بخش قابل توجهی 
از ش��رکت های ف��ولادی ک��ه تصمیمات دول��ت را اجرایی 
نمی کنند، وابسته به دولت هستند. درنتیجه دولت و وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت بیش از هر نهاد دیگری توان اداره 
این ش��رایط را دارد. امید داریم سیاس��ت گذاران در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت بتوانند از امکانات خود اس��تفاده و 

زمینه رفع چالش های موجود را برطرف کنند. 

ازمجموع موارد یادشده این گونه برداشت می شود 
که برخاف تصور سیاست گذاران کشور راه بازگشت 
تعادل به بازار س��رکوب قیمت ها نیست. در همین 
حال نباید به تنظیم بازار به چشم ارزان فروشی نگاه 
ک��رد، بلکه باید تعادل میان عرضه و تقاضا را هدف 
گرفت و زمینه افزایش عرضه و کاهش واسطه گری 

را فراهم کرد. 

 اکبر فرضی مولان
 فعال صنعت فولاد 
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گروه معدن

رئیس س��ازمان بورس گف��ت: راه نجات س��رمایه گذار 
آموزش و در کنار آن نگاه بلندمدت داشتن و صبر و حوصله 

است تا بتوان برداشت مناسب از بازار سرمایه داشت.
به گزارش بورس نیوز، حس��ن قالیباف اصل در مراس��م 
افتتاح معاملات صندوق های کش��اورزی و گواهی سپرده 
خرما اظهار کرد: بورس کالا جایگاه خوبی در اقتصاد کشور 

دارد و به نهاد مهمی در کشف نرخ تبدیل شده است.
رئیس س��ازمان بورس با اش��اره ب��ه فعالیت بورس کالا 
و انرژی در کش��ور افزود: اگر به دنبال ش��فافیت هس��تیم 
باید بورس را توس��عه دهیم، بورس کالا به شفافیت کمک 
کرده و به دلیل درج نرخ بر روی تابلو، تکلیف سرمایه گذار 

مشخص است.
وی گف��ت: در ب��ورس کالا امس��ال ارزش معام��لات به 
۲۰۰هزار میلیارد تومان رس��ید درحالی که س��ال گذشته 
ای��ن رقم ۱۷۰ هزار میلی��ارد تومان بود و حدود ۳۰۰ کالا 

نیز معامله می شود.
قالیباف اصل بابیان اینکه وظیفه بورس کمک به بخش 
واقعی اقتصاد کشور است، بیان کرد: گواهی سپرده خرما و 
صندوق های کالایی کمک می کند تا مردم با پول های خرد 

وارد شوند و یک فرصت سرمایه گذاری است.
رئیس س��ازمان بورس تصریح کرد: در سازمان بورس از 
کار های انجام ش��ده در ب��ورس کالا حمایت و از راه اندازی 

صندوق های کالای استقبال کردیم.
وی با اش��اره ب��ه اقداماتی که در آین��ده اجرایی خواهد 
ش��د، تکید ک��رد: اصلاح دس��تورالعمل گواهی س��پرده، 
تصویب دس��تورالعمل خرید دین، راه اندازی سلف مسکن 
و قرارداد های آتی در صندوق های کالایی ازجمله اقدامات 

در حال پیگیری است.
قالیباف اصل با اشاره به اینکه بازار اوراق بهادار به تنهایی 
۷ هزار هزار میلیارد تومان ارزش دارد، گفت: امسال ارزش 
معام��لات در ای��ن بازار ۳ هزار هزار میلیارد تومان ش��د و 

نقدینگی افزایش یافت.
رئیس س��ازمان ب��ورس افزود: در بخ��ش تأمین مالی، 
تجهیز منابع از بازار قابل مقایس��ه با س��ال های قبل نیست 
درحالی که در س��ال گذش��ته این رقم ۲۶۰ هزار میلیارد 
تومان بود امسال به ۴۷۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.

وی بابیان اینکه ایجاد ش��رکت س��هامی ع��ام پروژه را 
پیگی��ری کردیم اظه��ار کرد: ۲ ش��رکت در حال گرفتن 
مجوز هستند که یکی در بخش معدن و دیگری در بخش 
پالایش��گاه است که به جهش تولید و تأمین مالی پروژه ها 
کمک می کند. قالیباف اصل با اشاره به اینکه با آزادسازی 
س��هام عدالت افراد زیادی وارد بورس شدند، تصریح کرد: 
راه نجات سرمایه گذار آموزش و در کنار آن نگاه بلندمدت 
داش��تن و صبر و حوصله است تا بتوان برداشت مناسب از 

این بازار داشت.
رئیس سازمان بورس خاطرنشان کرد: البته در این بازار 
ابزار غیرمس��تقیم نیز وجود دارد و توصیه به س��هامداران 
این است که از این ابزار برای سرمایه گذاری استفاده کنند.
وی با اش��اره به برخی صحبت ه��ا مبنی بر اینکه بورس 
کالا منش��أ گرانی ها اس��ت، گفت: در حالی برخی گرانی ها 
را بر گردن بورس می اندازند که نرخ بورس نس��بت به بازار 
۲۰درص��د پایین تر اس��ت، حتی نرخ جهانی ش��مش نیز 

۳۰رصد بالاتر از بورس است.
قالیباف اصل بابیان اینکه بورس کالا ابزار گرانی نیست، 
تأکی��د ک��رد: ب��ورس کالا بازار ش��فاف و رقابتی اس��ت و 

قیمت های آن بر روی تابلو قرار دارد.
رئیس سازمان بورس با بیان اینکه اختلاف نرخ ورق در 

بورس و بازار دو برابر است، گفت: زمانی که کالا در بورس 
ارزان به فروش می رس��د متض��رران اصلی مصرف کننده و 
تولیدکننده هستند و هر تصمیمی که گرفته می شود باید 

سودآوری و بنیاد شرکت ها نیز مدنظر قرار گیرد.
زنجیرهابزارهایمالیکالاهایکشاورزی�

تکمیلشد
همچنین حامد س��لطانی نژاد، مدیرعامل بورس کالای 
گفت: با افتتاح معاملات صندوق های کالایی کش��اورزی، 
ش��اهد تکمیل زنجی��ره ابزارهای مالی ب��ورس کالا برای 
معاملات حوزه کش��اورزی هستیم؛ به طوریکه هم اکنون 
محص��ولات کش��اورزی در بازار فیزیکی، مش��تقه و مالی 

بورس کالا فعال هستند.
وی اف��زود: زم��ان زی��ادی بود ک��ه درص��دد راه اندازی 
صندوق ه��ای کالاهای کش��اورزی بودیم و با حمایت های 
س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار س��رانجام این صندوق ها 

راه اندازی شد.
س��لطانی نژاد اف��زود: از وزارت جه��اد کش��اورزی بابت 
حمایت ه��ا ب��رای راه ان��دازی صندوق های کش��اورزی و 
همچنین مجلس تقدیر می کنیم. وی تصریح کرد: تا قبل 
از این، صندوق های سرمایه گذاری طلا در بورس کالا فعال 
بودند که با ورود این صندوق ها در حوزه کش��اورزی، سبد 

س��رمایه گذاری در بازار سرمایه متنوع تر شد. وی با اشاره 
به تحکیم پیوند بخش کش��اورزی با بازار س��رمایه با آغار 
به کار صندوق های کشاورزی گفت: پذیره نویسی صندوق 
سحرخیز مورد استقبال قرار گرفت و کل واحدهای آن در 
روز نخس��ت به فروش رفت و صندوق نوویرا نیز در محله 

پذیره نویسی قرار دارد. 
س��لطانی نژاد اف��زود: هر ۲ صندوق کالایی کش��اورزی 
دارای بازار گردان هس��تند و با راه اندازی این صندوق ها، 
نقدشوندگی در بازار محصولات کشاورزی افزایش یافته و 

در گام بعد توثیق آنها را خواهیم داشت.
وی افزود: علاوه بر صندوق کش��اورزی، ش��اهد افتتاح 
گواهی س��پرده خرمای مضافتی بم هس��تیم تا کشاورزان 
خرماکار از این پس با س��هولت بیش��تر و نرخ بهتر امکان 

فروش محصولات شان را داشته باشند.
به گفته سلطانی نژاد، گواهی سپرده کالایی، ابزاری است 
که با اس��تفاده از آن در طرح حمایتی نرخ تضمینی جو و 
ذرت، حدود ۱۰۰ هزار کش��اورز دسترس��ی ب��ه بازار پیدا 

کردند و توانستند محصول خود را بفروشند.
مدیرعام��ل ب��ورس کالای ایران اظهار ک��رد: در بورس 
کالای ایران بازارهای مختلفی وجود دارد که خوشبختانه 
ش��اهد تکمیل زنجی��ره ابزارهای مالی ب��ورس کالا برای 
معاملات حوزه کشاورزی هستیم؛ به طوری که هم اکنون 
محص��ولات کش��اورزی در بازار فیزیکی، مش��تقه و مالی 

بورس کالا فعال است.
وی ب��ا بیان اینکه بازار کش��اورزی یک تف��اوت ویژه با 
سایر بازارها دارد گفت: تولیدکنندگان در بازار محصولات 
کش��اورزی متنوع هستند و باید محصول به یک محصول 
اس��تاندارد تبدیل و س��پس معاملات انجام شود؛ از این  رو 
ابزارس��ازی ب��رای این کالاها از اهمی��ت ویژه ای در جهت 

توسعه بخش کشاورزی برخوردار است.
س��لطانی نژاد اش��اره کرد: روند معام��لات محصولات 
کش��اورزی از س��ال ۹۵ ت��ا ۹۹ در ب��ورس کالا روند رو به 
رشدی بوده و برای مثال در روند معاملات زعفران از ۸تن 
در س��ال ۹۵ به ۶۲ تن در ۹ ماهه امس��ال رس��یده است و 
در مورد زیره و پس��ته نیز همین روند را ش��اهد هس��تیم. 
همچنی��ن در حوزه انبارها ه��م ظرفیت های خوبی ایجاد 
شده و بالغ بر ۱۰۰ انبار در کل کشور مورد پذیرش بورس 

کالا قرار گرفته است.

عملک��رد بازارگردان ها این روزها انتقادات زیادی در پی 
داشته است. 

بهم��ن فلاح، کارش��ناس بازار س��رمایه در گفت وگو با 
بورس نیوز در این خصوص بیان کرد: اصل و فلسفه الزام 
ش��رکت ها به تعیین بازارگردان برای از بین بردن هیجان 
کاذب ب��ازار و ایجاد محیطی امن برای س��رمایه گذاران، 
به خودی خود مطلوب بود. ولی درحال حاضر بازارگردان ها 
تبدیل به نوسان گیر شده و سبب خروج سرمایه ها از بازار 

سرمایه شده اند.
وی ادام��ه داد: فرام��وش نکنی��د از زم��ان ش��روع کار 
بازارگ��ردان ها، حدود ۵۰ هزار میلیارد تومان پول از بازار 
سرمایه خارج شده اس��ت. این بازارگردان ها، خودشان به 
حقوقی هایی مبدل گش��ته اند که در ح��ال تخریب بازار 

سرمایه هستند و به مرحله ای رسیده ایم که شاید نیاز به 
راهکاری برای مهار این بازارگردان ها باشد.

فلاح افزود: قرار نبود بازارگردان ها با ثبت سفارش های 
کاذب ب��ه ج��ولان در بازار س��رمایه بپردازند و صف های 
خریدوف��روش تش��کیل دهند و از س��هامداران نوس��ان 
بگیرند. اردر هایی که روی نماد های مختلف بازار توس��ط 
بازارگردان ها گذاشته ش��ده و بعد از دست کاری نرخ سهم 
به س��متی که مطلوب بازارگردان بوده، حذف می ش��ود؛ 
تخلفی آش��کار است. شکی نیست که بازارگردان ها از این 
موقعیت به نفع خود اس��تفاده می کنند. عملکرد ضعیف 
بازارگردان ه��ا در نماد های بزرگ گروه بانکی، خودرویی، 
پالایش��ی و فولادی، واضح است! ش��اید تنها بازارگردان 
خ��وب بازار س��رمایه ما بنیاد مس��تضعفان بود که معلوم 

نیست چه اتفاقی افتاد که این مجموعه هم از حمایت های 
خود، عقب نشینی کرد.

این کارشناس بازارسرمایه تصریح کرد: نکته تأسف بارتر 
هم این اس��ت که مقام ناظ��ر گویا تخلفات واضحی را که 
هم��گان می بینن��د، نمی بیند! در ش��رایطی که ناظران و 
مدیران بازار س��رمایه، کارا نباش��ند و ب��ه وظیفه خود به 
نحو صحیح عمل نکنند، نه تنها انتظار بهبود بازار سرمایه 
نم��ی رود؛ بلکه حتی اتفاقاتی مثل افش��ای ریز معاملات 
بازارگردان ها هم گرهی از مش��کلات این بازار بازنخواهد 
ک��رد. مادامی که مدیریت ب��ازار ضعیف عمل کند، بورس 
و فراب��ورس همی��ن وضعی��ت را خواهند داش��ت. ضعف 
مدیریتی باعث شده استفاده از هر ابزار سازنده ای در بازار 

به تخریب بیشتر بازار سرمایه دامن بزند.

فلاح تاکید کرد: وقتی تخلفات بازارگردان ها در نماد های 
مختلف توس��ط حقیقی ها به راحتی قابل تشخیص است، 
ول��ی ناظر به این تخلفات توجه��ی ندارد؛ یعنی مدیریت 
ب��ازار س��رمایه ما ضعف دارد. ضمن اینک��ه قرار بود برای 
حمایت از حقوق سهامداران حقیقی، کانونی تشکیل شود 
و حقیقی ها نماینده ای در شورای عالی بورس داشته باشند 

که این مهم هم فعلا به فراموشی سپرده شده است.
فلاح خاطرنش��ان کرد:  با این وضعیت، بازار سرمایه به 
صحنه نمایشی تبدیل  شده که بازارگردان ها، بازیگردان آن 
هس��تند و سهامداران حقیقی را سرانگشت می چرخانند. 
برای گذر از این شرایط، قبل از هر چیز مدیریت بازار باید 
نظارت دقیق تری داشته باشد و بعد فکری به حال معضل 

بازار گردانی کرد.

یک کارشناس بازار سرمایه به ریسک های تهدیدکننده 
عرضه اولیه در بازار س��رمایه اش��اره کرد و گفت: از جمله 
ریس��ک هایی ک��ه موفقیت عرضه های اولی��ه را با چالش 
مواجه می کند، شرایط خاص اقتصادی ناشی از تحریم ها، 
ارزش گ��ذاری س��هام مش��مول عرض��ه اولیه و ریس��ک 

سیستماتیک بازار سرمایه است.
س��یدمحمد هاشمی نژاد در گفت وگو با ایرنا به افزایش 
تعداد س��رمایه گذاران در بازار س��رمایه نس��بت به سال 
گذش��ته اش��اره کرد و افزود: صدور فرمان تاریخی رهبر 
معظم انقلاب در ۹ اردیبهش��ت ماه امس��ال در خصوص 
»آزاد س��ازی س��هام عدالت« و تاکید بر اعمال »مدیریت 
مس��تقیم« سهامداران س��هام عدالت بر سبد دارایی های 
خود نقطه عطفی در تاریخ ۵۰ س��اله بازار سرمایه کشور، 

به شمار می رود. 
وی اظهارک��رد: در واق��ع، ورود ح��دود ۵۰ میلی��ون 
س��هامدار س��هام عدالت به بازار سرمایه که بیش از نیمی 
از جمعیت کش��ور را شامل می شود، فرصت بی نظیری را 
برای افزایش س��هم بازار سرمایه در تجمیع پس اندازهای 
خرد و توس��عه فرهنگ س��هامداری فراهم ساخته است؛ 
امری که با نگاهی به میزان مشارکت سهامداران حقیقی 

در عرضه های اولیه سهام شرکت ها به خوبی قابل مشاهده 
اس��ت.  هاشمی نژاد خاطرنش��ان کرد: بر اساس آمارهای 
رسمی منتشر شده از سوی شرکت سپرده گذاری مرکزی 
و تس��ویه وجوه، تعداد کل کدهای س��هامداری فعال در 
شهریور ماه ۹۹، حدود ۲۱ میلیون بود، این در حالی است 
 که این عدد در ش��هریور ماه ۹۸ نیز حدود ۹ میلیون کد 

بوده است. 
این کارشناس بازار سرمایه اظهارکرد: رشد ۱۳۶درصدی 
کدهای فعال در یکسال اخیر، جذابیت بالایی را برای ورود 
ش��رکت های تازه به بازار سرمایه ایجاده کرده است، زیرا 
ص��رف نظر از تامین مالی مناس��ب بنگاه ها از بازار، وجود 
چش��م انداز مثبت سهامداران به عرضه  اولیه ها سبب شد 
که فعالان بازار اقبال زیادی به این قبیل عرضه ها از خود 

نشان دهند.
افزایشمشارکتسهامداراندرعرضههای�

اولیه
وی گفت: بررسی عرضه های اولیه در نیمه نخست۹۹، 
نش��ان می دهد که در نخس��تین عرضه اولیه امس��ال در 
۲۰فروردین ماه که مربوط به شرکت سرمایه گذاری صبا 
تامین )صبا( بود، حدود ۲ میلیون نفر مشارکت داشتند؛ 

این در حالی اس��ت که در عرضه اولیه های پایانی امس��ال 
حدود ۵.۵ میلیون نفر، مشارکت داشتند. 

به گفته هاشمی  نژاد، این افزایش چشمگیر مشارکت در 
عرضه های اولیه می تواند فرصت بس��یار مناسبی را برای 

بنگاه های اقتصادی کشور برای تامین مالی ایجاد کند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینکه بررسی های 
موجود نش��ان دهنده برآیند مثب��ت عرضه های اولیه در 
۲سال اخیر بوده است، افزود: به نوعی که صف های خرید 
میلیونی و کسب بازدهی های حداکثری علاوه بر افزایش 
مش��ارکت س��بب ایجاد جو خوش بینی و مثبت به تداوم 

سرمایه گذرهای حقیقی ها در بازار سرمایه شده است.
وی با بیان اینکه بررس��ی تاریخچه ای عرضه های اولیه، 
حاکی از آن اس��ت که تعدادی از شرکت های عرضه شده 
در روزهای بعد از عرضه نه تنها با اس��تقبال خرید روبه رو 
نشده اند، بلکه شاهد قیمت های پایین تر از روز عرضه اولیه 
خ��ود نیز بوده اند، گفت: عم��ده دلیل این رویداد نیز جدا 
از تف��اوت دیدگاه های ارزش گذاری ها به ش��رایط خاص 
بازار در زمان عرضه که عمدتا هم ناش��ی از ریس��ک های 
سیس��تماتیک ب��وده اس��ت باز می گ��ردد. هاش��می نژاد 
خاطرنش��ان ک��رد: با توجه ب��ه اینکه نرخ مش��ارکت در 

آخرین عرضه های اولیه امس��ال حدود ۵میلیون نفر بوده 
است؛ بنابراین می توان این گونه نتیجه گیری کرد که بازار 
س��رمایه بس��تر مناسبی را برای عرضه س��هام بنگاه های 

اقتصادی و تامین مالی شرکتی فراهم کرده است. 
این کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: افزایش سهم بازار 
سرمایه در تامین مالی نسبت به بازار پول، موضوعی است 
که در برنامه های مختلف توس��عه مورد تاکید مس��ئولان 
اقتصادی کشور قرار گرفته است و از این رو می توان حضور 
پررن��گ فعالان در عرضه های اولی��ه را مانند ابزاری برای 

تحقق این برنامه در نظر گرفت. 
وی اظه��ار ک��رد: وج��ود قوانین و دس��تورالعمل های 
حمایتی بازار که برجسته ترین آن، الزام داشتن بازارگردان 
برای کلیه س��هام در بورس و فرابورس اس��ت، به عنوان 

محرک برای ۲طرف عرضه و تقاضا عمل می کند. 
هاشمی نژاد افزود: همچنین تسهیل در فرآیند پذیرش 
شرکت ها در بورس و فرابورس که سبب شود شرکت هایی 
با عملکرد مناس��ب و سودده زودتر مورد پذیرش در بازار 
سرمایه قرار گیرند، می تواند سبب افزایش اعتماد عمومی 
در خصوص عرضه های اولیه گردد و عرضه این شرکت ها 

با موفقیت انجام شود.

نایب رئیس کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس گفت: 
در بازار سرمایه شرکت های حقوقی نباید همچون مردم 
ع��ادی عم��ل کنن��د که یک س��هام را خری��داری کرده و 
نوس��انات ایجاد کرده و پس از مدتی س��هام های خود را 

خارج کرده و مشکلات ایجاد کنند.
به گزارش تسنیم، محمدرضا میرتاج الدینی در رابطه 
با بازگش��ت اعتماد بازار س��رمایه، گامی در جهت رونق 
بخش تولید اظهار کرد: رش��د حبابی که در اواخر س��ال 
۹۸ و ابتدای سال ۹۹ در بورس رخ داد برخی از صاحب 
نظران و کارشناسان را نگران کرده بود که این دل نگرانی 
در مجلس هم وجود داشت. نایب رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس ش��ورای اس��لامی با بیان اینکه در آن 

زمان، افزایش سرمایه برخی شرکت ها به صورت صوری 
نگران کننده بود، گفت: درحال حاضر هم رویکرد مجلس 
و نماین��دگان ای��ن اس��ت ک��ه اعتماد را به بازار س��رمایه 
برگردانی��م ک��ه در ح��ال برنامه ریزی به جهت تحقق این 
مهم هستیم.  میرتاج الدینی بیان کرد: بازار سرمایه یکی از 
پایه های اقتصاد کشور بوده و مردم باید بدانند که دولت، 
مجل��س و ق��وه قضائی��ه از این بازار حمایت می کنند. وی 
به راه حل های موجود به جهت بازگشت اعتماد مردم به 
بازار سرمایه اشاره و خاطر نشان کرد: برنامه های صحیح 
می تواند این بازار را حفظ کرده به طوری که بازار سرمایه 
رش��د طبیعی خود را داش��ته باش��د؛ همیشه رشد حبابی 
نگران کننده است، اما رشد طبیعی و تدریجی بازار سرمایه 

بستگی به سیاست ها و برنامه های دولت دارد. نایب رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: حفظ برخی ش��رکت های س��رمایه گردان که بتواند 
بازار سرمایه را مدیریت کند به دست مدیریت عالی بورس 
اس��ت و س��قف و کف واحدهای قابل عرضه و قابل خرید 
از س��وی ش��رکت های حقوقی یکی از عوامل اصلی اس��ت 

که در بازار سرمایه تاثیر گذار است.
وی تصریح کرد: در بازار سرمایه شرکت های حقوقی 
نباید همچون مردم عادی عمل کنند که یک س��هام را 
خریداری کرده و نوس��انات ایجاد کرده و پس از مدتی 
س��هام های خود را خارج کرده و مش��کلات ایجاد کنند 
بلکه باید به فکر منافع و مصالح کش��ور نیز باش��ند. نایب 

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
گفت: در مجلس نظارتی که هست نظارت موثر باتوجه به 
ابزاری که قانون اساسی در اختیار مجلس قرار داده بوده 
که شامل سوال، استیضاح و امثال اینها است که در بحث 
بورس مجلس به این سمت رفت و تذکرات جدی کتبی 
و ش��فاهی صورت گرفت ولیکن ما همیش��ه در نظارت ها 
یک رویکرد داریم و آن هم نظارت موثر اس��ت که باید 

طوری عمل کنیم که به نتیجه برسیم.
وی تصری��ح ک��رد: در بح��ث بازار س��رمایه نگاه مجلس 
و دول��ت یک��ی ب��وده و آن ه��م حمای��ت از بازار س��رمایه 
اس��ت که باید اموال مردم حفظ و صیانت ش��ده و نگران 

سرمایه گذاری در این حوزه نباشند.

 همه چیز در خصوص 
اوراق سلف موازی مسکن 

معاون توس��عه بازار و مطالعات اقتصادی ب��ورس کالای ایران در گفت وگویی 
به تش��ریح کارکرد، چگونگی خرید و فروش و قیمت گذاری اوراق سلف موازی 

مسکن پرداخت.
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، علیرضا ناصرپور در رابطه با اوراق سلف 
مس��کن، اظهار کرد: اوراق س��لف مسکن طرحی اس��ت که در زمینه راهبردی 
کردن معاملات مس��کن به کار گرفته می ش��ود و هدف اصلی این طرح کمک 
به خرید مس��کن به صورت متری است به شکلی که برای خریداران این امکان 

فراهم می شود تا بتواند یک متر از یک واحد مسکونی را خریداری کنند.
وی اف��زود: ای��ن طرح در قالب اوراق س��لف موازی دیده ش��ده و تا به امروز 
درخواست هایی از جانب ش��رکت های انبوه ساز مسکن برای فروش اوراق سلف 
داش��ته ایم که بررسی آنها از سوی سازمان بورس انجام شده است؛ اگر مجموع 
اقدامات صورت گرفته به ثمر برس��د ش��رایط برای عرضه اوراق سلف مسکن به 

زودی فراهم می شود.
معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادی بورس کالای ایران تصریح کرد: اوراق 
س��لف ابزاری هستند که ش��رکت ها از طریق آن می توانند اقدام به تامین مالی 
کنند، روی این اوراق سررس��ید هایی وجود دارد که شرکت ها مجاب می شوند 

که تا تاریخ مذکور واحد ها را تحویل دهند.
ناصر پور گفت: قیمت گ��ذاری واحد ها بر مبنای عرضه و تقاضا در بازار انجام 
می ش��ود، از آنجایی که بازار مس��کن با نوس��ان نرخ همراه اس��ت اگر تا زمان 
سررس��ید نرخ این اوراق براساس نوسان نرخ ها در بازار مسکن تغییر کند، افراد 
می توانند در بازه های زمانی مختلف اقدام به خرید کنند همچنین ما امکانی را 
فراهم کرده ایم که اگر فردی خواست اوراق خریداری شده را بفروشد به راحتی 

بتواند این کار را انجام دهد.
وی در رابطه با تفاوت اوراق سلف مسکن با عرضه زمین در بورس کالا اظهار 
کرد: زمین ها و ساختمان در بخش اموال غیر منقول بورس کالا معامله می شود 
که تا به امروز درخواس��ت های متعددی از سوی نهاد ها برای فروش اموال مازاد 
به بورس کالا ارائه شده است، اما اوراق سلف مسکن در شرایطی منتشر می شود 

که قرار است ساخت وساز مسکن انجام شود.
معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادی بورس کالای ایران اظهار کرد: دارنده 
اوراق سلف مسکن در زمان سررسید متناسب با تعداد اوراقی که در اختیار دارد 
امکان انتخاب واحد های مسکونی را خواهد داشت اما امکان دارد نرخ واحدهای 
مسکونی در یک پروژه تفاوت داشته باشد به همین دلیل ضرایبی در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت به طور مثال افرادی که تعداد معینی اوراق س��لف داش��ته باشند 

می توانند اقدام به تحویل واحد مورد نظرشان را کنند.
ناص��ر پور تاکید کرد: اگر تا زمان سررس��ید اوراق، افراد نتواند اقدام به خرید 
ملک مورد نظر کند، حراج برگزار می ش��ود و افراد می توانند در آنجا اوراق خود 
را بفروشند. وی بیان کرد: فقط شرکت های انبوه ساز می توانند اقدام به مشارکت 
در بحث ساخت وساز و فروش اوراق سلف کنند زیرا قبل از آنکه قراردادی بین 

بورس کالا و شرکت ساختمانی بسته شود، اعتبار سنجی انجام می شود.
معاون توس��عه ب��ازار و مطالعات اقتصادی ب��ورس کالای ای��ران اظهار کرد: 
صندوق های زمین و س��اختمان که در گذش��ته فعالیت داشتند و درحال حاضر 
فعالیتی ندارند، عمدتا ساختارشان با عرضه زمین و یک واحد تجاری و مسکونی 
یا اوراق س��لف مس��کن متفاوت اس��ت به طور مثال در بورس کالا افراد به طور 
مس��تقیم اقدام به خرید و فروش می کنند در حالی که در صندوق های زمین و 
ساختمان افراد فقط یک سهامدار جزء بودند که شرکت های ساختمانی از جانب 

آنها اقدام به ساخت وساز می کردند.
وی بیان کرد: طبیعتا اگر اوراق س��لف منتش��ر ش��ود، آموزش ه��ای لازم از 
س��وی بازار سرمایه به افراد داده می شود. مسئله ای که درحال حاضر وجود دارد 
بحث های قانونی و ساختاری است تا در آینده فرآینده انتشار و تحویل اوراق به 

صورت روان انجام شود.

 سرخابی ها قبل
از 1400 وارد بورس می شوند

وزیر ورزش و جوانان که پیشتر بارهای و بارها وعده بی سرانجام خصوصی سازی 
س��رخابی ها را داده اس��ت، در تازه ترین وعده خود گفته ۲ باش��گاه استقلال و 

پرسپولیس تا پایان امسال وارد بازار سرمایه می شوند.
به گزارش تس��نیم، هر چقدر ۲ باشگاه استقلال و پرسپولیس به نمایندگی از 
ورزش و فوتبال کش��ور دارای حاشیه هس��تند، حالا یکی ۲ سالی هست که به 
همان اندازه وعده و وعید واگذاری این ۲ باش��گاه داده می ش��ود. در چند س��ال 
گذش��ته نمایندگان مجلس تصویب کردند که سرخابی ها تا پایان شهریور ۹۸ و 
بعد ش��هریور ۹۹ در فرابورس پذیرش ش��وند؛ در پی این اتفاق نیز وزیر ورزش و 
جوانان بارها وعده تحقق این رویا را داده و هر ۳ ماه یکبار هم این وعده ها را به 
روزرسانی کرده و می کند. وعده هایی که آخرین شان مربوط به پذیرش ۲ باشگاه 
اس��تقلال و پرسپولیس در فرابورس تا پایان پاییز امسال بود؛ اما حالا خزان هم 
به پایان رسیده و زمستان شده، و باز هم از ورود سرخابی ها به بازار سهام خبری 
نیس��ت. این در ش��رایطی اس��ت که وزیر ورزش و جوانان کماکان امید به ورود 
این دوباش��گاه به فرابورس و در پی آن واگذاری آنها دارد، و وعده و وعیدهایش 
کماکان ادامه دارد. بر این اساس به تازگی مسعود سلطانی فر وزیر ورزشی که در 
تاریخ کش��ور رکوردار بیشترین وعده در زمینه خصوصی سازی سرخابی ها است، 
وعده جدیدی داده و گفته، خوشبختانه مواردی که بلاتکلیف مانده بود از جمله 
صدور اس��ناد مالکیت ۲ باشگاه پرسپولیس و استقلال با تلاش و پیگیری بسیار 
انجام و در نهایت اس��ناد مالکیت های ۲ باشگاه صادر شد. وزیر ورزش همچنین 
با اش��اره ب��ه این که کاری که باید در ش��رایط معمول در طول ۵س��ال صورت 
می گرفت، در طول ۷، ۸ ماه گذش��ته انجام ش��ده و صدور مجوز کمپ حجازی 
و ورزش��گاه شهید مرغوبکار کمک بزرگی در این فرآیند کرد، وعده داده: انتظار 
دارم اعضای هیات مدیره و مدیران ۲باشگاه، مراحل پایانی را با جدیت به سرانجام 

برسانند تا پیش از پایان سال، سرخابی ها وارد بازار سرمایه شوند.

اخبار
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